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El 28 de maig, els votants de l’Horta decidiran els partits que governaran les 
seues poblacions els pròxims quatre anys. Un total de 256 llistes electorals 
s’han presentat en les 43 poblacions de la comarca.
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Les cites electorals sempre con-
viden a la reflexió.  Les eleccions 
municipals del 28 de maig re-
presenten una oportunitat va-
luosa per a influir en el destí de 
les nostres poblacions. Exercir el 
nostre dret al vot és crucial.
En aquest context, el periòdic El 
Meridiano ha elaborat el present  
periòdic especial, on apareixen 
tots els candidats i candidates 
a les alcaldies dels 43 munici-
pis de l’Horta. Un periòdic que 
té com a objectiu proporcionar 
als lectors una eina informativa 
completa.
  A més, des del periòdic El Meri-

diano realitzarem un seguiment 
diari de les eleccions locals i au-
tonòmiques a través de la nos-
tra web www.elmeridiano.es, 
oferint informació actualitzada i 
rellevant sobre el transcurs de la 
campanya electoral.
A més, durant la nit electoral, el 
periòdic es dedicarà especial-
ment a cobrir els resultats i els 
esdeveniments més destacats 
en temps real. Els lectors podran 
accedir a dades actualitzades 
sobre l’avanç de l’escrutini, les 
tendències electorals i els gua-
nyadors en cada municipi de 
l’Horta.

Les eleccions que solen produir-
se cada quatre anys són, al-
menys, un revulsiu perquè es re-
plantege el devenir dels governs, 
locals, autonòmics, i també del 
nacional, mitjançant els canvis 
de representants polítics i de 
dinàmiques institucionals que 
provoquen. I també per a les Ad-
ministracions que depenen, en 
principi, del poder obtingut per 
delegació pels governants i l’ús 
que fan d’ell. Poden fomentar 
també una continuïtat o un can-
vi de rumb, o una barreja d’eixes 
possibilitats, de les actuacions 
polítiques i administratives, com 
també, conseqüentment, de la 
mateixa societat, suposant que 
per a bé, perquè d’això s’entén 
que es tracta, encara que eixe bé 
pot ser comú o pot ser també el 
bé interessat d’uns quants, con-
venientment disfressat.
   No obstant, no és reconfortant 
el que parega que les eleccions 
siguen l’única ferramenta que 
té la ciutadania per a influir 
d’alguna manera en la millora de 
la societat, que estiga limitat el 
seu exercici a cada quatre anys, 
i que, a més, caricaturitzant-to, 
siga quasi com l’elecció d’un pre-
sident de comunitat de propie-
taris, en el que es delega tota la 
gestió per a poder oblidar-se del 
tema i continuar cadascú amb 

la seua marxa.   Evidentment, la 
societat no és com una comu-
nitat de propietaris, ni el govern 
tampoc una junta directiva d’una 
associació. Les seues accions 
afecten molt, i més del que pa-
reix, a la vida de tots, i limitar-se 
a les eleccions és com donar un 
xec en blanc per a quatre anys a 
polítics que ens diran que faran 
moltes coses i molt bones, però 
que després no sabem realment 
el que fan de veritat i el que sí 
que sabem, per experiència, és 
que incomplixen molt les seues 
promeses.
  Per això, caldria prendre més 
responsabilitat en la cosa pública 
per part de la ciutadania, i no sols 
cada quatre anys amb les elec-
cions, pensant que els polítics 
estan ahí i tenen el poder en les 
institucions, siguen ajuntaments, 
diputacions, governs autonò-
mics, govern nacional i altres ins-
tàncies, perquè els ha sigut cedit 
per tots, els que han votat i els 
que no, i que estan al servici de 
tots, als qui deuen rendir comp-
tes i atendre sempre les seues 
necessitats. Fer que el que diuen 
de la participació ciutadana en el 
govern i la transparència siguen 
autèntiques realitats. Que, com 
eixa famosa frase d’Abraham 
Lincoln, el govern siga de veres 
del poble, pel poble i per al poble.

Temps de 
reflexionar

EDITORIAL

Govern del poble, pel poble 
i per al poble

Tomás Laguarda
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Potser, segurament, no sóc cap expert en la 
matèria de què tracte. Doctors té l’Església, 
com se sol dir, i altres persones –sovint mem-
bres distingits de les nostres universitats, so-
bretot la degana d’elles- saben veritablement 
de la seua geografia, història, història de l’art, 
economia, sociologia, dret i tantes especia-
litats com se vulga afegir pel que fa a aquest 
indret en vies de desaparició, més o menys 
imminent.
   El creixement urbà tant de la capital com 
dels seus pobles i llogarets, exponencial en 
molts casos si el comparem amb el que esde-
venia fa només unes dècades abans, mai no 
s’atura. Mai. Sempre hi ha un motiu, una ex-
cusa, per peregrines que siguen, per a seguir 
creixent a costa de l’horta i també del secà de 
la comarca: residencials, zones esportives, 
col·legis i instituts, centres de salut, cases de 
cultura, jardins, parcs, places, polígons in-
dustrials, polígons de tolerància industrial, 
vials, rodones, desdoblaments... 
   La qüestió és devorar fins el lleu la fragilitat 
d’un ecosistema primmirat, sobretot quan no 
hi ha llauradors, una espècie en extinció qua-
si total, quan la seua producció horto-frutíco-
la no se val, encara que aquesta siga ecològi-
ca, la terra ha perdut tot el valor sentimental i 
també l’econòmic, l’aigua comença a ser cara 
i, com a colofó, les grans empreses distribuï-
dores –algunes ben reeixides i casolanes, com 
Mercadona o Consum, però no les úniques- 
han acabat per ofegar la seua històrica varie-
tat i rendibilitat. Al remat, el lluç que es menja 
la cua: especulació territorial, pressió urba-
nística, collites cada vegada menys rendibles, 
pèrdua del valor de la terra, inexistència de 
llauradors, abandonament del conreu i del 
manteniment de séquies, motors, alqueries 
o masos i camins rurals. En resum, la terri-
ble crònica d’una mort anunciada produïda 
per polítics de saló que sols pensen en el curt 
termini i pels que d’ella veritablement viuen 
i a base de bé -pocs i coneguts-, com s’ha 
dit a costa del lent i agònic sacrifici de tot un 
col·lectiu disseminat per la comarca: agricul-
tors (petits propietaris, jornalers i tenders) i 
urbanites, que ací no se salva ningú.
    M’he manifestat en diverses ocasions sobre 
el creixement desaforat dels nostres pobles 

cap enlloc, atès que eixa dinàmica expansio-
nista soterra per sempre l’espai natural antro-
pitzat (de forma irrecuperable) a la recerca 
de ¿més i millors serveis? per a poblacions 
saturades, on la qualitat de vida brillarà per 
la seua absència. La xocolata del lloro no exi-
teix, ¿per què es persevera en seguir segres-
tant i, alhora, matant, la nostra idiosincràsia 
de forma caïnita? Un servidor no vol més 
parcs, ni jardins, ni que el seu poble cresca 
infinitament, ni residencials impol·lutes al 
cara-sol, no desitja platjes congestionades, 
només viure en un poble amb vistes a la mar 
i la muntanya, envoltat de camps entre verds 
i marrons que siguen productius i que facen 
reviscolar antics oficis, a més de fer-los deci-
didament rendibles, no pensar en convertir 
camins rurals en autopistes a petita escala ni 
poblar-los encara més d’illots de naturalesa 
artificiosa, propis de xalets de nous rics, com 
a improvisades rodones.
   Tan difícil és resoldre l’equació a què ens 
enfrontem perillosament? Tan complicat és 
plantar-se i dir prou d’una vegada per totes? 
L’horta se’ns mor, qui no vulga veure és per-
què no vol o no sap interpretar-ho. Si ho con-
fiem tot al Pla d’Acció Territorial de l’Horta i 
com aquest s’hi aplica des de la seua entrada 
en vigor pels gestors públics anem aviats.  
   Per a acabar, un dubte a propòsit d’aquells 
que s’entesten, per activa i per passiva, en 
tornar-nos als valencians (també els de la 
comarca) una part dels seus guanys em-
presarials. No seria millor no arribar a eixos 
extrems benefactors a benefici d’inventari i 
compartir-los d’una altra manera més justa 
i equitativa? Sent naturals de l’horta, com ho 
són alguns dels seus promotors, no fa falta 
enredar més les coses. Només ser com cal en 
el tracte i contribuir a mimar la terra que els 
veié nàixer. És molt senzill. A tall d’exemple, 
recorde la valencianitat pels quatre costats 
que desprenien  nissagues amb fama mun-
dial com la dels Lladró quan tot els rodava bé, 
mentre que per una altra banda feien la com-
petència deslleial als llauradors de l’horta 
d’on eren oriünds transformant muntanyes 
senceres en regadiu i, alhora, planificaven la 
desfeta d’una terra tan rica com la de Campa-
nar en el que hui és.   

L’horta que se’ns mor

Albert Ferrer Orts – Universitat de València

ELS NOSTRES
últims vídeos
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576.868 persones estan cridades 
a votar a l’Horta el 28M

Els veïns i veïnes de la comar-
ca estan cridats a les urnes 
per a votar i triar entre les 

256 candidatures dels 43 munici-
pis de l’Horta que es presenten a 
les eleccions municipals. Com-
promís, PSPV i PP han presentat 
llistes electorals en totes les po-
blacions de l’Horta. També Vox ha 
presentat llista en totes les locali-
tats excepte a Emperador.
 Ciudadanos es presenta en 24 
poblacions, en concret a Alaquàs, 
Alboraia, Alcàsser, Aldaia, Almàs-
sera, Benetússer, Burjassot, Cata-
rroja, Manises, Massanassa, Mis-
lata, Moncada, Paiporta, Paterna, 
Quart de Poblet, Rocafort, Seda-
ví, Tavernes, Torrent, Xirivella, El 
Puig, La Pobla de Farnals, Massa-
magrell, Museros i Puçol.
 La coalició EU-Podem han pre-
sentat llistes conjuntes en Ala-
quàs, Albal, Alboraia, Alcàsser, Al-
daia, Alfafar, Almàssera, Burjassot, 
Catarroja, Meliana, Moncada, Pai-
porta, Paterna, Quart de Poblet, 
Rocafort, Sedaví, Silla, Tavernes 
Blanques, Museros i Puçol.
  Manises s’ha erigit com la pobla-

ció on més llistes electorals s’han 
presentat, concretament, es tracta 
de nou llistes (PP, PSOE, Compro-
mís, EU, Decidix Manises, VOX, 
Ciudadanos, Podem i Contigo), 
seguit de Benetússer amb huit 
llistes electorals (PSPV, PP, Com-
promís, Vox, Ciudadanos, EU, 
Contigo i Falange). Per contra, la 
localitat de la comarca amb menys 
llistes electorals en Horta Nord ha 
sigut Emperador amb tres llis-
tes: PSPV, PP i Acord per guanyar 
(Compromís) i a l’Horta Sud Pi-
canya que compta amb quatre PP, 
PSOE, Compromís i VOX.   D’altra 
banda, Lloc Nou de la Corona, el 
municipi més xicotet de la comar-
ca compta amb cinc llistes electo-
rals (PP, PSPV, Compromís, Vox i 
Pel dret).  
 Per altra banda, tots van co-
mençar la campanya electoral el 
dia 12 de maig.

Més regidors després de maig
A la comarca de l’Horta hi ha tres 
poblacions que han experimentat 
un creixement que es veurà reflec-
tit en la composició del seu govern 
després de les eleccions de maig 

de 2023. El nombre de regidors 
augmentarà en tres municipis. En 
concret, es tracta de les poblacions 
d’Alcàsser i Beniparrell, a l’Horta 
Sud; i de Puçol, en Horta Nord.
  Alcàsser, que ja compta amb més 
de 10.000 habitants, exactament 
10.396, passarà de tindre 13 edils, 
amb els quals compte en l’actual 
legislatura, a 17.

Puçol
A Beniparrell, la població ha su-
perat la xifra de 2.000 habitants i el 
repartiment de regidories també 
patirà una modificació, passant 
de 7 a 9 edils. El cas de Puçol tam-
bé és molt significatiu, perquè el 
nombre de regidors en el reparti-
ment de l’hemicicle municipal es 
veurà afectat en quatre membres, 
passant d’haver-hi 17 edils a 21. 
La localitat de l’Horta Nord comp-
ta amb 191 persones més que en 
2019.

Dones
Només el 36% de les llistes estan 
liderades per dones. Concreta-
ment, de les 256 candidatures, 91 
tenen en primer lloc a una dona.

Redacción

ALCÀSSER, BENIPARRELL I PUÇOL AUGMENTEN LA QUANTITAT DE REGIDORS

Cartells electorals al Puig

El debat autonòmic en À Punt 
és el 25 de maig

À Punt ha preparat un desple-
gament tècnic i humà sense 
precedents per tal d’oferir a 

la ciutadania debats electorals. 
   El debat autonòmic a la televisó pú-
blica tindrà lloc el dijous 25 de maig, 
només un dia abans que concloga 
la campanya, en la que suposarà 
l’última gran oportunitat dels par-
tits polítics valencians de convéncer 
els indecisos. Este debat, que anirà 
acompanyat d’un gran esdeveni-
ment audiovisual i un potent segui-
ment a través de les xarxes socials, 
estarà conduït per Marta Ventura 
i Mathies Muñoz, i es completarà 
amb dos programes especials, un 
predebat i un postdebat, presentats 
per Carolina Salvador. 
 El debats serà a les 22:00 hores, en 
horari de prime time, en un nou pla-
tó de 400 m2 que À Punt ha preparat 
per a les eleccions de 2023 al Centre 
de Producció de Programes de Bur-
jassot. 
 La nova escenografia compta amb 
tres pantalles videowall i l’última 
tecnologia i les tècniques més mo-
dernes dels nous formats audiovi-
suals.
 La cobertura informativa de la cam-
panya conclourà amb un programa 
especial de fi de campanya, el diven-

dres 26 de maig, amb connexions en 
directe amb els últims actes dels par-
tits polítics i una taula d’anàlisi amb 
expertes i expertes que analitzaran 
com arriba cadascun dels candidats 
i candidates a la cita del 28M.

Clau comarcal
El periòdic El Meridiano també acu-
dirà a cobrir aquesta cita organitza-
da per À Punt, i poder comptar en 
clau comarcal les conclusions del 
debat.
  D’altra banda el periòdic oferirà 
al llarg dels pròxims dies cobertura 
municipal del desenvolupament de 
la campanya electoral i posterior co-
bertura informativa de les eleccions 
municipals en els 43 municipis de la 
comarca.
  Una cobertura especial el 28 de 
maig que començarà a primera hora 
del matí amb l’obertura dels col·legis 
electorals, on anirem comptant el 
percentatge de participació, i a la nit, 
a partir del tancament dels col·legis, 
informarem en directe, des de tots 
els nostres canals, dels resultats 
electorals.
  Una important cita informativa que 
comptarà amb un desplegament de 
mitjans tècnics i humans per a ofe-
rir informació detallada d’aquests 
resultats.

Redacció

Marta Ventura i Mathies Muñoz, presentadors de l’especial eleccions

EL MERIDIANO COBRIRÀ L’ACTE PER A COMPTAR EN 
CLAU COMARCAL LES PROPOSTES DELS CANDIDATS
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La abstención en 
las autonómicas se 
mantiene cerca del 

30% desde 1983
PESE A ALGUNAS OSCILACIONES, LA MEDIA DE LAS 

DIEZ CITAS ELECTORALES DE LOS ÚLTIMOS CUARENTA 
AÑOS SE SITÚA EN EL 28,7%

El porcentaje de abstención 
en las elecciones autonómi-
cas valencianas viene ron-

dando el 30% desde las primeras, 
celebradas hace cuarenta años, en 
1983 y, aunque hubo dos bajadas, 
si bien no muy acusadas, una al 
25,5% en 1987, y otra, la más redu-
cida de la serie, al 24% en 1995, la 
media de los diez comicios se sitúa 
en el 28,7%, una cifra considera-
da bastante alta en los cómputos 
electorales, al significar que cerca 
de una tercera parte de los ciuda-
danos con derecho a voto decide 
no ejercerlo, con lo que ello supo-
ne de merma en la calidad demo-
crática.
  El referente similar más cercano 
en el tiempo ha sido el de la segun-
da vuelta de las elecciones presi-
denciales en Francia del pasado 
año, en la que se produjo una abs-
tención del 28% y resultó ser la ma-
yor registrada en más de cincuenta 
años, concretamente desde 1969. 
De 48,7 millones de electores re-
gistrados, 13,6 millones decidieron 
no ejercer su voto.
  En el caso de la Comunitat Va-
lenciana, en las elecciones auto-
nómicas de 1999, que fueron las 
que mayor abstención registraron, 
con más de un 32%, de un cen-
so de 3.361.989 electores, fueron 
1.082.184 los que decidieron no 
votar. Y en las últimas celebradas 
en 2019, pese a que aumentó la 

participación en relación con las 
cinco citas anteriores, ocurrió que, 
de un censo de 3.659.514 votantes, 
961.580 no lo hicieron. Ello indi-
ca que se mantiene a lo largo del 
tiempo la tendencia de una parte 
importante de la ciudadanía a no 
participar en las elecciones auto-
nómicas.

Diferencias
Por otro lado, el hecho de que 
esta tendencia no sea similar en 
las elecciones generales parece 
indicar, asimismo, que esté más 
relacionada con la política auto-
nómica. Por ejemplo, tanto en las 
elecciones generales de 1993 como 
en las de 1996, la abstención en la 
Comunitat Valenciana fue de un 
18,3% y, si bien hubo otras citas en 
las que se acercó a los valores de 
las autonómicas, incluso llegando 
en algún caso al 30%, la media re-
sultante del total de los comicios 
celebrados en el mismo periodo de 
tiempo es bastante menor. Sin em-
bargo, la tendencia a una absten-
ción elevada se observa también 
en las elecciones municipales de la 
Comunitat Valenciana, con valores 
similares a las autonómicas, si bien 
los comicios locales tienen unas 
características muy diferentes que 
dificultan su comparación.
  No obstante, este fenómeno de 
un importante porcentaje de abs-
tención no se observa sólo en la 

Redacción

Fuemte: Generalitat Valenciana

Comunitat Valenciana, sino que se 
registra también en otras autono-
mías, así como en el propio ámbi-
to nacional en su conjunto, si bien 
con mayores o menores oscilacio-
nes. Los porcentajes de abstención 
del 20% o inferiores suelen ser ex-
cepcionales, mientras que se en-
cuentran resultados bastante ma-
yores que este, incluso por encima 
del 30%, en diferentes autonomías. 
Asimismo, es una tendencia muy 
extendida en otros países y al alza, 
sobre todo en las últimas décadas, 
ligada a la llamada ‘desafección’ 
política.

Encuesta
En una encuesta encargada por 
la Generalitat Valenciana, reali-
zada el pasado año, se preguntó 
a los encuestados a qué partido 
había votado en las elecciones 
autonómicas de abril de 2019, y el 
porcentaje de ellos que manifestó 
haber decidido abstenerse fue de 
un 11,4%, cifra que no se corres-
ponde con el resultado real, pero, 
hubo un 20,9% que no quiso con-
testar la pregunta y es obvio que 
en este porcentaje estaban inclui-
dos otros que se abstuvieron pero 
no quisieron declararlo.

Votos en blanco
Por otra parte, los votos en blanco, 
e incluso los nulos, son también 
considerados como una forma 
de abstención, en este caso acti-
va. En la citada encuesta hubo un 
3,9% de encuestados que contes-
taron haber optado por los votos 
en blanco. 
   En los resultados electorales, 
tanto en las elecciones autonó-
micas, como en las generales y las 
locales, los porcentajes de votos 
en blanco son generalmente muy 
reducidos, ya que oscilan entre el 
1 y el 3%.

Alfafar, Sedaví, Benetússer i Llocnou de la 
Corona analitzen el document d’Adif per a 
iniciar la supressió del pas a nivell del tren

Les alcaldies dels ajunta-
ments d’Alfafar, Sedaví, 
Benetússer i Llocnou de la 

Corona es van reunir en el con-
sistori alfafarense per a analitzar 
el document remés per Adif amb 
el protocol per a avançar en els 
primers passos necessaris per a 
l’eliminació del pas a nivell que 
creua Alfafar.
  L’alcalde d’Alfafar, Juan Ramón 
Adsuara, va rebre als represen-
tants municipals per a estudiar la 
proposta d’Adif. El protocol enviat 
per l’entitat ferroviària estableix 

els passos per a iniciar els estudis 
de mobilitat i seguretat previs a 
l’eliminació del pas a nivell situat 
a Alfafar i la resta d’actuacions.
  En la reunió dels primers edils 
es va acordar signar aquest acord 
amb algunes puntualitzacions, 
per a iniciar així el desbloqueig 
d’una actuació tan important per 
a la mobilitat, la seguretat i la sa-
lut de tota la ciutadania. També es 
va aclarir que aquest protocol es 
tracta únicament d’un primer pas, 
però que queda pendent i amb ur-
gència la reunió amb el Ministeri 

de Transports, Mobilitat i Agenda 
Urbana per a començar també 
els tràmits del soterrament de les 
vies.

Soterrament
Una vegada finalitzada la reunió, 
es van traslladar al Saló de Plens 
per a traslladar les conclusions a 
una representació de l’associació 
veïnal pel soterrament de les vies 
i de la població general. En aques-
ta trobada es van exposar els ele-
ments bàsics del document i es 
van aclarir les inquietuds de les 

Reunió d’alcaldes i alcaldesses dels pobles afectats

Alcalde i junta de l’associació durant la donació

persones assistents. Els quatre 
temes principals que es van co-
mentar i pels quals es treballa són 
garantir la mobilitat, disminuir el 
soroll, incrementar la seguretat 
de les persones i assegurar una 
actuació paisatgística després de 
l’eliminació del pas a nivell per a 
la seua integració.

  Juan Ramón Adsuara es va mos-
trar esperançat després d’aquests 
primers avanços, però va remar-
car amb cautela que «aquest és 
només el primer pas, però no re-
nunciem a res. Seguirem pendents 
de la reunió amb el Ministeri per a 
avançar de manera paral·lela amb 
el soterrament de les vies».
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se hacía antes?, ¿cómo se dirigían nues-
tros políticos a la gente de a pie para 
arañar los votos?, ¿cómo sabían que 
en determinadas zonas escaseaban en 
simpatía?, ¿cómo se anunciaban los 
mítines o cómo se vivía la noche elec-
toral?

Todas estas formas también han cam-
biado, casi tanto como nuestros polí-
ticos, ahora quizás más cercanos, más 
participativos (sobre todo en las redes 
socies). Según diálogos entre varios 
expolíticos que han vivido varias legis-
laturas, y que ahora ya están en la som-
bra y apartados de la política, nos hace 
retroceder en el tiempo.

Según relatan “costaba acercarse al vo-
tante; en un municipio todos nos cono-
cíamos, sabíamos de donde veníamos y 
donde flojeábamos; ahora la política es 

más abierta, te puede parar cualquier 
joven por la calle, preguntarte cosas, sa-
ludarte; antes también, pero los políti-
cos nos debíamos más al despacho, era 
como nuestro deber. Por eso a la hora de 
recoger votos nos debíamos de organi-
zar para captar nuevos”.

Otros de los mandatarios recuerda “an-
tes teníamos un pequeño local donde 
nos juntábamos para hacernos fotos 
con la cámara a una hora y quien no 
estaba no salía; ahora se hace todo con 
los móviles, en cualquier lugar; antes 
siempre debían salir las siglas, las poses 
correctas, los trajes perfectos; ahora hay 
más libertad, es bueno ver a un político 
o candidato hacerse fotos para las re-
des sociales dando un baño de masas 
en el mercado municipal, o paseando 
en el campo; hacerse vídeos y explicar 
mediante las redes sociales los puntos 

electorales o propuestas, eso hace unos 
años era complemente impensable”.

Los folletines se hacían a través de má-
quinas de escribir y papel de calco a 
través de una multicopista. Se hacían 
también carteles, pero claro “valían 
carísimos y nos las arreglábamos de 
mil formas. Por ejemplo”, relata “las 
pancartas grandes las hacíamos con 
sábanas blancas y con un pincel pin-
tábamos las siglas o lema. En la noche 
de la colgada de carteles”, continúa, “se 
hacía una cena con todos para iniciar 
la campaña e íbamos a pegar los carte-
les tal como se hace ahora en los postes 
de madera que se repartían varios en 
los puntos más importantes de la loca-
lidad”.

Recuerdan también cuando fueron 
apareciendo las nuevas juventudes 

“fue muy importante porque se empe-
zaron a reunir a nivel comarcal y nos 
ayudaban por ejemplo a pegar carteles 
o repartirlos y hacer de las siglas más 
comarcales”.

Ambos políticos recuerdan también 
que “en las mesas poníamos de inter-
ventores a miembros de la familia: hi-
jos, padres amigos, y los candidatos es-
taban como apoderados, más o menos 
como ahora”. También recuerdan que la 
noche electoral era de las jornadas más 
importantes ya no solo por si se ganaba 
o no, sino porque para saber los resulta-
dos pasaban horas y horas.

Entre risas recuerdan que “ahora se 
sabe al minuto todo; donde se han ce-
rrado las mesas, como va el recuento, 
en que zona ha ganado un partido más 
que otro. Ahora la rapidez y la inme-
diatez es lo más destacable; hay una 
diferencia abismal con las elecciones 
de hace 30 años. Las redes sociales sir-
ven de gran ayuda para agilizar todo el 
proceso electoral”.

Con nostalgia recuerdan “la noche electo-
ral, cuando se sabía el resultado, salían 
los coches en estampida por las carreteras 
principales de los municipios con pan-
cartas y pitando para hacer saber quién 
había ganado y se montaba, eso como 
ahora, una gran fiesta electoral”.

No quieren dejar pasar este artículo sin 
mencionar aquellas tardes con un co-
che merodeando las principales calles 
de la localidad con megáfono en mano 
y altavoz pidiendo el voto, cada uno 
con su melodía, así como también tar-
des regalando caramelos con las siglas 
para ganar la confianza y el voto. “Ese 
era nuestro ‘merchandansing’ y nues-
tra carta de presentación”, finalizan en-
tre risas.

El tiempo avanza en todas las cosas y, 
aunque el panorama político parece 
que sea siempre el mismo, si se husmea 
un poco en la historia vemos retales y 
vivencias que han desaparecido por 
completo. Otras, sin embargo, prevale-
cen como el deseo de gobernar, eso no 
cambia.

El tiempo avanza también en polí-
tica. La forma de hacer, de creer, 
de conseguir votos, de realizar o 

no un buen diálogo, de colgar pancar-
tas, de dirigirse al pueblo, todo ha cam-
biado.

Desde la democracia y desde que se 
aprobaran las primeras Elecciones Ge-
nerales allá por el 79 ha llovido y mu-
cho. Aquellos años fueron los de elegir 
diputados y senadores, y existían siglas 
ahora totalmente desaparecidas. Esta-
ban por ejemplo Unión de Centro De-
mocrático, AP, PCE, Ucd ERC, EE, PNV, 
junto con partidos que aún están pre-
sentes en la actualidad. En Valencia se 
celebraron en 1983 las elecciones a las 
Cortes Valencianas.

Ahora bien, en nuestra Comunidad 
Valenciana, exactamente en el área 
metropolitana de l´Horta Nord y Sud, el 
mapa político se abría hasta convertirse 
en lo que hoy vemos. Grandes partidos 
políticos y el nacimiento de otros tan-
tos, por el tema de la pluralidad y el go-
bierno de todos.

Desde Silla hasta Puçol son tantos los 
cambios políticos que, ahora se espera 
con ganas el día 28 de mayo para ver 
si hay vuelco o no electoral, si la ma-
yoría se queda como está, si se hacen 
coaliciones o si los gobiernos entran 
en buen entendimiento para gobernar 
su municipio. Deberemos esperar. Pero 
lo que no ha esperado, en cambio, es la 
manera de vivir las elecciones. ¿Como 

Meliana, primeros años del Bloc

LA VIEJA Y NUEVA POLÍTICA

Texto y fotos: Redacción

LOS TIEMPOS CAMBIAN, TAMBIÉN EN POLÍTICA, AUNQUE HAY COSAS QUE 
NUNCA LO HACEN. LAS CENAS EN LA CALLE, LA PEGADA DE CARTELES O LOS 

MÍTINES, ESO SÍ, YA NO CONVOCAN A GOLPE DE MICRÓFONO DESDE UN COCHE 
RECORRIENDO LAS CALLES, AHORA LAS REDES SOCIALES Y EL WHATSAPP

SE HAN CONVERTIDO EN GRANDES ALIADOS.

Arriba, Joan Lerma en una cena con el PSPV de Foios. Bajo, cena en la calle del partido Unitat del Poble Valencià

de historia

El alcalde y candidato popular de Alfafar durante su presentación de la candidatura Carteles publicitarios en autobuses
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ALAQUÀS

Antonio Saura
PSOE

Vicente Cervera
PP

Marta Murciano
ACORD PER GUANYAR

Bernardo Palomares
CS

Sergio Zalazar
PODEM-EUPV:UNIDAS

Jesús V. Taberner
VOX

Luis Lino

DECIDIX

ALBAL

Ramón Marí
PSOE

José M. Ferris
PP

Raúl Esteban
ACORD PER GUANYAR

José Arias
PODEM-EUPV:UNIDAS

Susana Rubio
VOX

María J. Hernández
AVANT-DECIDIX

ALBORAIA

ALBUIXECH

ALCÀSSER

ALDAIA

ALFAFAR

Noelia García
PSOE

Juan R. Adsuara
PP

Amalia Esquerdo
ACORD PER GUANYAR

Javier Vega
VOX

Toni Milla
UCIN

Ester Ferre
PODEM-EUPV-AV:UNIDAS

Eva I. Zamora
PSOE

Alberto M. Primo
PP

Isabel Parra
ACORD PER GUANYAR

Luis M. Aviñó
CS

Carlos López
VOX

Julio Álvarez
EUPV-PODEM:UNIDAS

ALFARA DEL
PATRIARCA

Jaime Martínez
PSOE

M.ª Purificación Sánchez
PP

Jesús Guanter
ACORD PER GUANYAR

F. David Martínez

VOX
M. Ángel Aguado

CONTIGO

ALMÀSSERA

Ramón Puchades
PSOE

Emilio J. Belencoso
PP

Josep M. Adell
ACORD PER GUANYAR

Jesús Pastor
CS

Jorge Roig
VOX

Giulia Scaduto
PODEM-EUPV:UNIDAS

ALBALAT DELS
SORELLS

Yolanda Sánchez
PSOE

Javier González
PP

Nicolau Claramunt
ACORD PER GUANYAR

M.ª Rosa García

AM

* Des de El Meridiano hem sol·licitat les fotos als candidats i candidates als partits. Les que falten són les que no ens han facilitat. 

Miguel Chavarría
PSOE

Modesto Martínez
PP

Conxa Villena
ACORD PER GUANYAR

Marina Dabán
VOX

Vicente Martínez
AA4

Pablo Gandul
CS

Marta Martín
EUPV-PODEM:UNIDAS

Marta Ruiz
PSOE

Ana Bayarri
PP

Josep Tamarit
ACORD PER GUANYAR

Tomás Morcillo
VOX

Julián Vecina
SOC ALBUIXECH

Guillermo Luján
PSOE

Jesús Molins
PP

Lluis A. Granell
ACORD PER GUANYAR

M.ª del Carmen Jiménez
VOX

Jorge Talens
CS

María Betsabé
EUPV-PODEM:UNIDAS

José Luis Castillo
DECIDIX

Llistat dels candidats i candidates a les
                                Eleccions Municipals 2023

Virginia Díez
VOX
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BENETÚSSER

Eva A. Sanz
PSOE

Laura Chuliá
PP

Reme Navarro
ACORD PER GUANYAR

Pedro Salmerón
CS

José E. Aguar
CONTIGO

Ambrosio Andreu
VOX

BENIPARRELL

BONREPÒS I
MIRAMBELL

Raquel Ramiro
PSOE

Javier Valero
PP

Carmen Montesinos
ACORD PER GUANYAR

Vicente Peña
VOX

BURJASSOT

Rafael García
PSOE

José M.ª Caballero
PP

María Viu
ACORD PER GUANYAR

Tatiana Sanchís
CS

María Muñoz
PODEM-EUPV-TAB:UNIDAS

Manuel Tórtola
VOX

CATARROJA

Lorena Silvent
PSOE

Rafa Sanchis
PP

Jesús Monzó
ACORD PER GUANYAR

David Nacher 
VOX

Daniel Portillo
GC-EUPV-PODEM:UNIDAS

María M. Tomás
CS

Núria Juan
POBLE - DECIDIX

EL PUIG DE
SANTA MARIA

Marc Oriola
PSOE

Bartolomé Vila
PP

Ana M.ª Piquer
VOX

David Castelo
CS

Vicente Porta
ACORD PER GUANYAR

EMPERADOR

Eva Bonet
PSOE

Alberto Bayarri
PP

Neus Tortajada
ACORD PER GUANYAR

FOIOS

Juanjo Civera
PSOE

Amparo Clemente
PP

Sergi Ruiz
ACORD PER GUANYAR

Miguel Bernet
VOX

GODELLA

Teresa Bueso
PSOE

José Mª Musoles
PP

Tatiana Prades
ACORD PER GUANYAR

Carlos Villanueva
VOX

Irene Ferré
CG

Rocío Muñoz
RESET

LLOCNOU DE
LA CORONA

MANISES

Javier Mansilla
PSOE

Susana Herraiz
PP

Jesús Borrás
ACORD PER GUANYAR

José Bustamante
CS

Rafael Mercader
PODEMOS - AV 

Sergio Pastor
VOX

Iciar Barrasa
EUPV:ENDAVANT

Mª Rosa Sánchez
CCD-POBLE DECIDIX

Juan A. Castillo
CONTIGO

Livia Guillem
EUPV:ENDAVANT

* Des de El Meridiano hem sol·licitat les fotos als candidats i candidates als partits. Les que falten són les que no ens han facilitat. 

José Portalés
FE de las JONS

Vicente J. Hernandis
PP

Salvador Masaroca
ACORD PER GUANYAR

José Martínez
VOX

Iván Monteagudo
PSOE

M.ª Paz Quilis
DECIDIX

M.ª Dolores Alapont
PSOE

Francisca Llopis
PP

Benjamí Doménech
ACORD PER GUANYAR

Ana M.ª Bellver
VOX

Ricardo Molina

PEL DRET
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MASSAMAGRELL

Paco Gómez
PSOE

Pilar Peris
PP

María José Pérez
COMPROMÍS

Jesús Gimeno
CS

José M. Palanca
VOX

Patricia Marí
EUPV:ENDAVANT

Juan Zamorano
VPM

MASSANASSA

MUSEROS

PATERNA

Juan A. Sagredo
PSOE

Sara Palma
PP

Carmen Gayà
ACORD PER GUANYAR

Jorge J. Ibáñez
CS

Julia Muñoz
PODEM-EUPV:UNIDAS

Joaquín Mª Alés
VOX

Cristina Urbán
VLC

Josep Almenar
PSOE

Remedios Pellicer
PP

Guillem Gil
ACORD PER GUANYAR

Ángel García de Marina
VOX

PICASSENT

Conxa García
PSOE

Inmaculada González
PP

Vicente E. Pérez
ACORD PER GUANYAR

Eduardo Escudero
VOX

Vicente Bautista
PSP

Manuel Ferrer
PSOE

Trinidad Montañana
PP

Josep A. Riera
ACORD PER GUANYAR

M.ª Amparo Pérez
VOX

Antonio Rodríguez
PODEM-EUPV:UNIDAS

MASSALFASSAR

Esther Puntero
PSOE

Alvaro Montañes
PP

Gustavo A. Vivas
VOX

Robert Margaix
ACORD PER GUANYAR

Elísabeth Gómez

FPS
Higinio Yuste
EN MARXA

Clara Quiles
PSOE

Francisco A. Comes
PP

José L. Lizana
ACORD PER GUANYAR

José F. Mocholí
VOX

Francisco G. Álvarez
CS

Jesús Bravo
UCIN

MELIANA

MISLATA

Carlos Fernández
PSOE

Fernando Gandía
PP

Sílvia Maiques
ACORD PER GUANYAR

José Mª González
CS

Guillermo Sepúlveda
EUPV:ENDAVANT

Álvaro Galán
VOX

Pablo Sanz
FO

MONTCADA

Amparo Orts
PSOE

Vicente Valverde
PP

Álvaro Gonzalvo
ACORD PER GUANYAR

Jesús Gimeno
CS

Francisco López
PODEM-EUPV:UNIDAS

Elena Carrasco
VOX

M.ª Carmen Alarcón
DECIDIX

PAIPORTA

Maribel Albalat
PSOE

Chelo Lisarde
PP

Pep Val
ACORD PER GUANYAR

Daniel Furió
VOX

Francisco Estelles
CS

Alberto Torralba
EUPV-PODEM:UNIDAS

Cristina Civera
PSOE

Manuel Moreno
PP

Víctor Xercavins
ACORD PER GUANYAR

Tomás Piqueras
CS

Paula Rojas
VOX

PICANYA

* Des de El Meridiano hem sol·licitat les fotos als candidats i candidates als partits. Les que falten són les que no ens han facilitat. 

Núria Turrión
L’ESQUERRA

Beatriz Sánchez
EUPV-PODEM:UNIDAS
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TAVERNES
BLANQUES

QUART DE
POBLET

PUÇOL

Ana Gómez
PSOE

Mª Paz Carceller
PP

Enric Esteve
ACORD PER GUANYAR

Ana Guillen
VOX

Vicent M. Barrachina
PODEM-EUPV:UNIDAS

Antonio Hernández
CS

José Mª Babe
PURP

ROCAFORT

Rafa Ferrando
PSOE

Gorka Gómez
PP

Eduard Comeig
ACORD PER GUANYAR

Miguel González
VECINOS POR ROCAFORT

Miguel de la Cruz
PODEM-EUPV-GR:UNIDAS

Rosario Marco
CS

Sergio Herrero
VOX

XIRIVELLA

Michel Montaner
PSOE

Paqui Bartual
PP

Ricard Barberà
ACORD PER GUANYAR

Santos Santiago
VOX

Fernando Collada
EUPV:ENDAVANT

Enrique Lozoya
CS

Karin Jansen
PODEM-AV

Enric Palanca
PSOE

Aurora E. Bernet
PP

Ferran Ortolá
ACORD PER GUANYAR

Javier Chulvi
VOX

Alfonso F. López
CS

LA POBLA DE
FARNALS

RAFELBUNYOL

Fran López
PSOE

Asunción García
PP

Mario Carrera
ACORD PER GUANYAR

Joaquín Peiró
VOX

Cristina Mora
PSOE

Raúl Estéban
PP

Rosa Mª García
ACORD PER GUANYAR

Marta de Miguel
CS

Belén Martínez
VOX

Mario Aráez
PODEM-EUPV-IA:UNIDAS

SEDAVÍ

José F. Cabanes
PSOE

Raúl Hellín
PP

Filo Baixauli
ACORD PER GUANYAR

Sergio Álvarez
PODEM-EUPV:UNIDAS

José A. Baixauli
CS

SILLA

Vicente Zaragozá
PSOE

Cristina Antón
PP

Raquel Sánchez
ACORD PER GUANYAR

Raúl Rubert
VOX

José V. Gimeno
EUPV-PODEM:UNIDAS

Mª Carmen Marco
PSOE

Arturo Ros
PP

José Laguarda
ACORD PER GUANYAR

Moisés Pérez
PODEM-EUPV:UNIDAS

José Cruz
CS

Laura Carrasco
VOX

TORRENT

Jesús Ros
PSOE

Amparo Folgado
PP

Xavier Martí
ACORD PER GUANYAR

Roberto Gómez
+XTORRENT-DECIDIX

Raúl Claramonte
CS

Guillermo Alonso del Real
VOX

VINALESA

Javier Puchol
PSOE

Gema Blat
PP

Josep Simó
ACORD PER GUANYAR

Noelia Lucas
VOX

* Des de El Meridiano hem sol·licitat les fotos als candidats i candidates als partits. Les que falten són les que no ens han facilitat. 

Pablo Torres
EUPV:ENDAVANT

Alfonso F. Grande
R.E.P.O.D.S.

Javier Villar
VOX

Alejandro Lobato

VEÏNS PER VINALESA

Pedro J. Moreno
UCIN
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ALAQUÀS

Vicente 
Cervera

ALBAL

José M. 
Ferris

ALBORAIA

ALBUIXECH ALCÀSSER ALDAIA

ALFAFAR

Juan R. 
Adsuara

Alberto M. 
Primo

ALFARA DEL
PATRIARCA

M.ª Purificación 
Sánchez

ALMÀSSERA

Emilio J. 
Belencoso

ALBALAT DELS
SORELLS

Javier 
González

BENETÚSSER

Laura 
Chuliá

BENIPARRELL BONREPÒS I
MIRAMBELL

Javier 
Valero

BURJASSOT

José M.ª 
Caballero

CATARROJA

Rafa 
Sanchis

EL PUIG DE
SANTA MARIA

Bartolomé 
Vila

EMPERADOR FOIOS

Amparo 
Clemente

GODELLA

José Mª 
Musoles

LLOCNOU DE
LA CORONA

MANISES

Susana 
Herraiz

Modesto 
Martínez

Ana 
Bayarri

Jesús 
Molins

Vicente J. 
Hernandis

Francisca 
Llopis

Alberto 
Bayarri

MASSAMAGRELL

Pilar 
Peris

MASSANASSA

Trinidad 
Montañana

MASSALFASSAR

Alvaro 
Montañes

Francisco A. 
Comes

MELIANA

MUSEROS

PATERNA

Sara 
Palma

Remedios 
Pellicer

PICASSENT

Inmaculada 
González

MISLATA

Fernando 
Gandía

MONCADA

Vicente 
Valverde

PAIPORTA

Chelo 
Lisarde

Manuel 
Moreno

PICANYA

QUART DE
POBLET

PUÇOL

Mª Paz 
Carceller

Aurora E. 
Bernet

LA POBLA DE
FARNALS

RAFELBUNYOL

Asunción 
García

Raúl 
Estéban

TAVERNES
BLANQUES

ROCAFORT

Gorka 
Gómez

XIRIVELLA

Paqui 
Bartual

SEDAVÍ

Raúl 
Hellín

SILLA

Cristina 
Antón

Arturo 
Ros

TORRENT

Amparo 
Folgado

VINALESA

Gema 
Blat

Candidatos a las alcaldías de l’Horta por el Partido Popular 

El PP apuesta por los alcalda-
bles  como eje fundamen-
tal de la actividad política. 

Según ha explicado, Vicent Mom-
pó, Presidente Provincial del PP: 
“los valencianos ya no quieren 
promesas, sino hechos. Estoy se-
guro de que la Provincia de Va-
lencia va a volver a ser el motor 

de la Comunitat Valenciana y el 
motor de España”, ha sentenciado. 
 “Tenemos un partido fuerte, uni-
do y cargado de energía. Cum-
plimos lo que decimos, tenemos 
palabra y por eso estoy seguro de 
que vamos a recibir un apoyo muy 
amplio de los valencianos el 28 de 
mayo”, ha dicho Mompó.  “La ilu-
sión se nota en la calle y también 

el descontento hacia los actuales 
gobiernos también”, ha añadido.  
 “Estoy muy orgulloso de que el 
Partido Popular apueste por nues-
tros alcaldables como eje funda-
mental de la actividad política y 
de las políticas públicas que el 
Partido Popular quiere aplicar a 
partir del 29 de mayo”, ha mani-
festado el Presidente Provincial.  

Equipo
Según ha explicado Mompó, 
“este gran equipo, con nuestro 
presidente Carlos Mazón a la ca-
beza, va a materializar el único 
proyecto que ofrece a los valen-
cianos las garantías necesarias 
para poder dar la vuelta a la di-
fícil situación que atraviesan los 
pueblos de la provincia”, ha con-

tinuado el presidente popular.   
 Por otra parte, Mompó ha recor-
dado que “nos debemos a nues-
tros vecinos y a nuestros muni-
cipios. Ellos son y serán siempre 
lo primero. Y la mejor manera de 
enriquecer, de darle más calidad 
y más calidez a todo proyecto, es 
desde abajo, en este caso, desde 
nuestros pueblos”.

Redacció

VICENT MOMPÓ: “EL PARTIDO POPULAR VA A PONER EN MARCHA LAS POLÍTICAS QUE TANTO NECESITA  L’HORTA“
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Amparo Folgado es presen-
ta a l’alcaldia de Torrent 
després d’una llarga cam-

panya permanent a peu de carrer 
des de fa quasi tres anys, en els 
quals ha eixit setmana a setma-
na a cadascun dels barris de la 
ciutat, per a recollir les propos-
tes dels seus veïns. Un bagatge 
amb el qual afronta la campanya 
electoral amb la satisfacció de 
ser molt popular a Torrent i com 
ella ha afirmat “eixim a guanyar 
per a governar Torrent i posar-la 
en el lloc que li correspon com a 
cinquena ciutat de la Comunitat 
Valenciana”. 
 El projecte d’Amparo Folgado per 
a Torrent té tres eixos principals: 
la seguretat ciutadana, la neteja 
i la sanitat. Entre el que destaca 
és l’ampliació de la plantilla de 

la Policia Local i la creació de la 
Policia de Barri, eliminada per 
l’actual alcalde socialista en 2015. 
Folgado vol revertir les males da-
des de criminalitat a Torrent, que 
no han deixat d’incrementar-se 
en els últims anys. 

Neteja
La candidata a l’alcaldia de To-
rrent s’ha compromés a millorar i 
incrementar la neteja a la ciutat, 
la recollida de mobles i a aca-
bar amb els excrements canins 
en la via pública amb l’impuls a 
l’anàlisi de l’ADN caní. Quant a la 
sanitat, el compromís del PP amb 
Torrent com així va anunciar Car-
los Mazón és, la finalització del 
Centre de Salut de Parc Central, 
l’ampliació del Consultori Auxi-
liar del Vedat i la construcció d’un 

Centre de Dia per a persones ma-
jors i diversitat funcional. 

Piscina d’estiu
Amparo Folgado també ha anun-
ciat en els últims dies la cons-
trucció d’una Piscina d’estiu en el 
centre de la ciutat, l’ampliació de 
les zones esportives en Parc Cen-
tral i convertir la Ronda del Safra-
nar en una via verda, per a l’esplai 
dels veïns de Torrent, amb zones 
d’arbratge amb ombra, fonts, pis-
tes esportives, passeig, jocs in-
fantils i màquines per a practicar 
esport. Folgado té molt clar quin 
projecte de ciutat vol per a retor-
nar a Torrent al Segle XXI, com 
ella mateixa afirma, compta amb 
l’experiència de tres anys de go-
vern en els quals va ser alcaldessa 
de la ciutat.

Seguretat ciutadana, neteja i sanitat, els 
tres eixos principals del PP de Torrent

El PP d’Aldaia es presenta a 
les eleccions del 28M amb 
una candidatura que con-

jumina joventut i experiència. 
Amb una llista que en paraules 
del seu líder, Jesús Molins, “la for-
men persones que estan forma-
des i preparades per a gestionar 
l’Ajuntament d’Aldaia”.
   Molins, amb la doble llicen-
ciatura en ADE i Dret, i amb set 
anys d’experiència laboral en 
llocs de gestió i responsabilitat 
en una multinacional molt arre-
lada al municipi, es postula com 
a alcaldable “aportant saba nova 
i volent “desenquistar problemes 
històrics” que pateix la localitat 
de l’Horta Sud.
   La candidatura popular vol dina-
mitzar projectes com el tema del 
transport públic, millorant la co-

municació amb la capital, posant 
en marxa unes línies d’autobusos 
llançadora a estacions de metro 
que permeten una comunicació 
en temps acceptables amb Valèn-
cia, que amb les obres de l’AVE es 
va perdre en modificar la línia de 
ferrocarril existent; impulsant el 
desviament del barranc d’Aldaia, 
per a evitar que es produïsquen 
inundacions; avançant en el pro-
jecte del Parc Empresarial de la 
Innovació, que porta 17 anys de 
tramitació, “i que encara diuen 
els nostres governants locals ac-
tuals que queden 4 anys més de 
burocràcia”. També, aposten per 
cobrir les places de policia local 
dotades i vacants per a “acostar 
el municipi a unes ràtios mínima-
ment acceptables (la Federació 
Espanyola de Municipis i Pro-

víncies recomana 2 policies cada 
1000 habitants, per la qual cosa 
ens correspondrien 64 efectius 
i tenim 34 en l’actualitat, la qual 
cosa implica, a causa dels torns i 
festius, 3 agents per dia en un mu-
nicipi com el nostre)”. 

Policia rural
Molins voldria dotar a la zona 
d’horta de policia rural per a 
protegir els agricultors i els seus 
camps. Finalment, una altra qües-
tió prioritària per als populars és 
professionalitzar l’administració, 
amb una empresa de serveis mu-
nicipals que tinga personal amb 
qualificació per a la seua gestió i 
direcció i que aconseguisca una 
prestació de serveis moderna i de 
qualitat, i com no, estalviant cos-
tos per a les arques municipals.

El PP d’Aldaia presenta una candidatura 
que combina joventut i experiència
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Estuvo cuatro años como concejala 
en el gobierno (legislatura 2011-2015) 
ahora ha estado 8 años en la oposi-
ción, ¿Qué balance hace de esta etapa 
de gobierno socialista?
El balance no es positivo, el gobierno 
socialista tiene el Ayuntamiento para-
lizado. El área de urbanismo tiene tan-
tas licencias atrasadas que los empre-
sarios deciden montar sus negocios en 
otros municipios. El departamento de 
Servicios Sociales está colapsado, in-
cluso los propios trabajadores se han 
manifestado por la degradación del 
servicio y el Ayuntamiento ha llega-
do a devolver subvenciones por valor 
de 136.000€, privando a la población 
de Xirivella de más recursos sociales 
cuando la realidad social que atraviesa 
Xirivella es muy preocupante.

¿A qué se refiere?
El diagnóstico para la elaboración del 
Plan de Inclusión y Cohesión social 
alerta que Xirivella es el municipio 
de la comarca con más riesgo de ex-
clusión y pobreza, y ofrece más datos 
como que entre un 20% y un 26% de 
la población de Xirivella se encuentra 
en riesgo de exclusión económica, y 
especifica que 6.500 xirivelleros sufren 
riesgo de pobreza y unos 1.500 esta-

rían en situación de pobreza.  Por otra 
parte, también es importante recalcar 
que la falta de liderazgo del alcalde. 
Es insultante que ni los Presupuestos 
Generales del Estado ni los presupues-
tos autonómicos no contemplen ni un 
sólo euro de inversión para Xirivella 
para este año. 

Lleva meses reunida con vecinos, 
¿Cuáles son las principales preocupa-
ciones que le han transmitido?
Los vecinos coinciden. Se quejan del 
abandono del pueblo en cuanto a lim-
pieza, les preocupa el caos en atención 
primaria con largas listas de espera, 
el nefasto servicio de transporte pú-
blico y la inseguridad. Ese es otro de 
los problemas más repetidos. En Xiri-
vella existe una carencia de efectivos 
policiales, y un descontento entre los 
agentes que, pese a su profesionalidad 
y esfuerzo, reconocen que son incapa-
ces de dar cobertura a todo el pueblo 
por el escaso número de efectivos. 

¿Cuál es la situación de la plantilla de 
Policía Local?
La Policía Local está bajo mínimos. 
Según la ratio recomendada, Xirivella 
debería tener como mínimo 60 poli-
cías, sin embargo, son la mitad. Esta 
brecha de seguridad también se ve re-
flejada en los datos oficiales. Según el 

Ministerio, en el año 2022 la crimina-
lidad ha subido un 13.5% con respecto 
al 2021, pero si lo comparamos con el 
2019 para hacer una valoración de la 
legislatura, ha subido la criminalidad 
un 31.8%. Además, el fenómeno de la 
ocupación irregular es algo relativa-
mente extendido en Xirivella.

¿ Cuáles son los principales puntos de 
su programa electoral?
Es un programa muy ambicioso, pero 
realista. Se basa en el sentido común 
con un único objetivo: hacer una Xiri-
vella mejor. Además de las que hemos 
ido adelantando, apostamos por la 
mejora de los servicios públicos, me-
didas en materia de seguridad ciuda-
dana o una oficina antiokupación que 
preste ayuda legal a los afectados por 
okupas. También la apuesta firme por 
la cultura y las fiestas tradicionales.  
Favoreceremos la cultura del esfuerzo 
de nuestros deportistas y apoyaremos 
a los clubs deportivos, mejoraremos 
las instalaciones deportivas y  tam-
bién crearemos una línea de ayudas.   
Dentro de nuestro programa también 
cobra especial importancia el Barrio 
de la Luz que necesita una atención 
especial para contar con los mismos 
servicios y oportunidades que el resto 
de barrios.  La vida asociativa también 
es un motor importante en el pueblo y 

Paqui Bartual: “Quiero hacer de Xirivella 
un municipio más habitable, más 

competitivo y más próspero”

CANDIDATA DEL PP A LA ALCALDÍA DE XIRIVELLA

Redacción

hay que mimar a todos los colectivos .   
En materia cultural, queremos tener 
un centro adscrito al Conservatorio 
Profesional de Música de Valencia 
para que nuestros músicos puedan 
continuar sus estudios musicales en 
nuestra localidad. Y crearemos en una 
de las alquerías abandonadas un Mu-
seu de l’Horta, que además se podrá 
utilizar con fines asociativos.

¿Cómo se imagina la Xirivella del fu-
turo?
Yo quiero hacer de Xirivella un muni-
cipio más habitable, más competitivo, 
más próspero y lleno de oportuni-
dades. Quiero que la gente se sienta 
orgullosa de vivir en Xirivella y que 
nuestros jóvenes quieran quedarse a 
vivir aquí porque sea un municipio a 
la altura de sus expectativas.

ENTREVISTA

Pep Val: “Compromís és la garantia per a que 
Paiporta continue sent referent de bon govern, 

sostenibilitat i inclusió”

CANDIDAT DE COMPROMÍS A L’ALCALDIA DE PAIPORTA

Com és la llista que presenta Compromís per 
Paiporta per al 28M?
Es tracta d’un equip renovat, capaç, preparat, 
il·lusionat i compromés. Em sent molt orgullós 
i un privilegiat per encapçalar una llista que 
combina experiència de persones que han os-
tentat responsabilitat de govern amb altres que 
s’incorporen al projecte i, de segur, aportaran 
noves visions. D’altra banda, regidores i regidors 
que han governat en altres èpoques es mante-
nen dins del projecte de Compromís per a apor-
tar treball i experiència. La candidatura té darre-
re, a més, a una militància activa i il·lusionada 
per a que les polítiques dels últims 8 anys conti-
nuen, i que siga Compromís qui les encapçale.

Quines són les aspiracions de Compromís per 
al 28 de maig?
Eixim a guanyar les eleccions. Tenim un equip 
preparat per a continuar governant en favor de 
la majoria, de la justícia social. En 8 anys al ca-
pdavant del govern d’esquerres, hem posat en 
marxa infinitat de mesures que, objectivament, 
han millorat el dia a dia de les paiportines i pai-

portins. I volem la confiança de la gent per a se-
guir fent-ho.

De quina mesura et sents més satisfet?
N’hi ha moltes, però crec que sanejar la situa-
ció econòmica de l’Ajuntament, reduir el deute 
a zero, pagar a proveïdors en una setmana i fo-
mentar la competència entre empreses  als con-
cursos i, així, baixar preus de les contractacions, 
han sigut una base fonamental per a desplegar 
altres mesures: ampliar serveis, triplicar ajudes 
socials, realitzar inversions, cuidar i incremen-
tar el patrimoni públic... Tot està relacionat, i 
així hem anat avançant. Si he d’assenyalar una 
mesura, diria que multiplicar per quatre el 
personal de serveis socials i triplicar la partida 
d’ajudes ha sigut crucial per a no deixar-se a 
ningú enrere.

Quin és el major repte que afronta la Paiporta 
futura?
El gran repte que no és del futur, sinó del pre-
sent, és el canvi climàtic. Estem en situació 
d’emergència però, lluny de llançar un missatge 

catastrofista, jo faig una crida d’esperança i la 
tranquil·litat: Amb Compromís al capdavant, 
Paiporta ha anat en la direcció de reduir emis-
sions i  fomentar una mobilitat més sostenible, 
promoure les energies renovables i la reducció 
dels residus i el seu correcte reciclatge. Amb 
mesures fiscals municipals, hem aconseguit 
que la instal·lació de plaques solars cresca un 
800% en dos anys.

Quins aspectes destacaries del programa de 
Compromís per Paiporta?
El nostre programa electoral reflexa un projec-
te per a totes les àrees i marca prioritats, com 
mesures que ajuden al creixement econòmic i 
la creació de llocs de treball, augmentar el parc 
públic d’habitatge, més recursos i espai per a 
la gent gran i la cura de la salut mental, a més 
d’inversions com el nou pavelló esportiu o els 
nous centres escolars que, gràcies al Pla Edifi-
cant, suposaran una inversió de quasi 30 mi-
lions. Tot açò tindrà continuïtat i s’ampliarà en 
el futur amb l’aval de la ciutadania aquest 28 de 
maig.

«Amb il·lusió», així afronta el tram final de la 
campanya electoral el candidat a l’alcaldia 
de Compromís per Paiporta, Pep Val. Amb 12 
anys d’experiència en la corporació i 8 en el 
govern, Val encapçala «un equip renovat per a 
continuar posant a les persones al centre de la 
política municipal». La clau de l’èxit de Com-
promís al capdavant del govern d’esquerres de 
Paiporta ha sigut, a ulls de l’actual primer tinent 
d’Alcaldia, «sanejar els comptes municipals per 
a ampliar serveis, augmentar ajudes socials, 
realitzar inversions i incrementar el patrimoni 
públic». Per a Val, l’objectiu és clar: «El 28 de 
maig, eixim a guanyar les eleccions».
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El Partido Popular lleva dos legislaturas en la 
oposición, con la perspectiva que dan estos años, 
¿qué balance hace de la gestión del actual equipo 
de gobierno?
Estos ocho años han sido de parálisis total. Los 
últimos cuatro años del PP en el gobierno de 
Albalat dels Sorells (2011-2015) se pusieron en 
marcha los paelleros, el ecoparque, el velatorio, 
el Centre Cívic o la reforma de gran parte de la 
calle Mayor. Además, también dejamos un solar 
preparado para hacer una residencia para las per-
sonas mayores. Sin embargo, el gobierno actual, 
compuesto por Compromís y PSPV, en estos años 
lo único que ha hecho ha sido las obras de anti-
guo matadero a un mes de elecciones, y no me ex-
traña porque la mala relación entre los socios de 
gobierno ha sido una constante durante las dos 
legislaturas y, eso, ha generado una inacción que 
ha repercutido en la falta de propuestas y medi-
das para los vecinos de Albalat dels Sorells. 

¿En qué situación se encuentran las arcas muni-
cipales?
En el 2020 las arcas del Ayuntamiento tenían un 
déficit de 300.000 euros y en el 2021 de 700.000 
euros. El estado de las arcas municipales saltó 
por los aires después de ver comportamientos 
extraños del equipo de gobierno, decían que la 
escoleta iba a ser gratuita y luego dijeron que no, 
también los proveedores se empezaron a quejar 
porque no cobraban del Ayuntamiento. Fue en-
tonces cuando desde el PP preguntamos a la se-
cretaria del Ayuntamiento sobre el estado de las 
cuentas, porque el equipo de gobierno nunca nos 
informó, y salió a la luz el mal estado de las arcas 
municipales.

¿Por qué se llegó a esa situación?
Porque el gobierno incluía en el presupuesto mu-
nicipal supuestos ingresos de subvenciones que 

nunca llegaron. Sin embargo, ellos seguían gas-
tando como si se hubieran ingresado. Compromís 
y PSPV dicen que es todo culpa de la interventora, 
que por cierto está de baja y no se puede defen-
der, pero nosotros desde el PP lo que decimos es 
que ellos, como alcalde y concejala liberada, son 
también responsables por su dejadez. Si están 
trabajando con nómina en el Ayuntamiento y no 
controlan la situación, entonces ¿para qué están?

Hablemos de futuro. Se presenta a las elecciones, 
y lleva meses preguntando a sus vecinos sobre el 
Albalat que quieren, ¿han confeccionado el pro-
grama electoral con las ideas de sus vecinos?
Sí. Llevo desde octubre hasta ahora visitando 
una a una las casas de Albalat dels Sorells. Llevo 
más de 1.600 viviendas visitadas. Al principio, me 
daba vergüenza, tampoco sabía como me iba a 
responder la gente, pero la respuesta ha sido muy 
buena. Para mí era muy importante presentarme 
y oír qué es lo que creen que se puede hacer para 
mejorar Albalat dels Sorells.

¿Y qué le han dicho?
El 80% de los vecinos quieren un pueblo más lim-
pio, se quejan mucho de la limpieza, y de la falta 
de iluminación, y también otra de las preocupa-
ciones que más tienen los vecinos con hijos es la 
falta de plazas en la escola matinera.

Háblenos de su programa electoral, ¿Cuáles son 
sus principales propuestas?
No me gusta llamarlo programa electoral sino 
proyecto 2023-2027, porque es un proyecto para 
cumplir al 100% en cuatro años.

Nuestras principales propuestas son: gratuidad 
de la escuela infantil, poner en marcha un servi-
cio de atención a las personas mayores para que 
puedan ir acompañadas al centro de especialida-
des de Padre Porta o les ayuden a la gestión de 
trámites. También queremos que el centro de día 

Javi González ‘Viza’: “Llevo meses visitando 
a los vecinos, nuestro proyecto recoge las 

necesidades que nos han trasladado” 

CANDIDATO DEL PP A LA ALCALDÍA DE ALBALAT DELS SORELLS

Redacción

TORRENT

“JESÚS ROS, MÁS 
COMPROMETIDO CON 
TORRENT QUE NUNCA”
Jesús Ros asegura seguir com-
prometido, aún más si cabe, con 
Torrent, “¡donde toca estar! Y una 
vez más vuelve a hacer públicos 
los compromisos que adquiere 
con la ciudadanía y que cumple 
en cada legislatura. Alejado de 
las grandes promesas electora-
les de otros partidos que quedan 
guardadas en el cajón de la me-
moria colectiva, el alcalde opta 
por ofrecer a sus vecinos y vecinas 
compromisos reales, con los que 
se cubren necesidades reales de 
los torrentinos y torrentinas y que 
serán una realidad durante los 
próximos cuatro años”. 
  Ha comenzado a repartir la tarje-
ta ‘Mis compromisos contigo’, con 
las propuestas centrales del pro-
grama de Jesús Ros, seis compro-
misos con el bienestar de las per-
sonas y el progreso de una gran 
ciudad. “En esta tarjeta te resumo, 
como en anteriores citas electora-
les, mis principales compromisos 
si renuevo la confianza de los ve-
cinos y vecinas de Torrent”, expli-
ca el alcalde Jesús Ros.

Proyectos de futuro
La tarjeta recoge proyectos fruto 
del diálogo con los torrentinos y 
torrentinas como 900 nuevas pla-
zas de aparcamiento perimetra-
les; subvenciones para el cambio 
de bañera por ducha para perso-
nas mayores y movilidad reduci-
da; un espacio infantil y juvenil de 
13.000 m2; una biblioteca de ba-
rrio y sala de estudio en zona alta 
/ Camí Reial; un programa de sub-
venciones para la atención psico-
lógica de jóvenes; y urgencias pe-
diátricas en Torrent. “Quiero que 
los vecinos y vecinas de Torrent 
se guarden la tarjeta y le echen un 
vistazo de vez en cuando, y que 
me pidan responsabilidades si no 
hacemos algo de lo que ahí se re-
coge”, aclara Jesús Ros, quien ha 
hecho del diálogo, el mirar cara a 
cara a los ciudadanos y el decir la 
verdad su seña de identidad a lo 
largo de su larga trayectoria ges-
tionando una gran ciudad como 
lo es Torrent.

sea también residencia, aumentar las plazas de la 
escola matinera, mejorar la limpieza y la ilumi-
nación de las calles, y para los jóvenes queremos 
impulsar vivienda pública. El Ayuntamiento tiene 
siete terrenos donde sería posible hacer vivien-
da. Además, los jóvenes se quejan de la falta de 
actividades y de espacio para reunirse, nosotros 
proponemos que el antiguo matadero sea el Cen-
tre Jove. 

Las oficinas centrales de Mercadona están en su 
pueblo, usted ha criticado la gestión llevada a 
cabo por el Ayuntamiento porque se” ha desper-
diciado una oportunidad de conseguir mayores 
ingresos para las arcas municipales” comentó, 
¿a qué se refiere? 
Mercadona quiere ampliarse y para ello tenía 
que adquirir un terreno propiedad municipal. El 
alcalde de Compromís junto con sus socios del 
PSOE en lugar de vender el terreno por 9 millones 
de euros, que es lo que vale, han preferido que 
Mercadona entregue al Ayuntamiento seis solares 
y dos naves, que están valorados en 3 millones de 
euros. Es cierto que tienen que entregarlos tanto 
los solares como las naves acondicionados, pero 
nosotros creemos que se ha perdido una oportu-
nidad económica que hubiera sido muy impor-
tante para nuestro pueblo. 

Uno de los mayores retos a los que se enfren-
tan los municipios es poder dar asistencia a la 
población que cada vez envejece más, ¿Cuáles 
son sus propuestas en este sentido?
Nuestra intención es paralizar el actual proyecto 
porque solo contempla centro de día, nosotros 
consideramos necesario que además de centro 
de día haya también una residencia para nuestros 
mayores.

¿Cuáles son sus propuestas en materia de juven-
tud?
Hay que contratar un técnico de juventud para 
que programe actividades para los jóvenes tanto 
lúdicas como educativas. También los jóvenes se 
quejan que en fiestas, si llueve, todo se cancela y 
que las verbenas acaban pronto. Tienen razón y 
hay que buscar una solución para que los jóvenes 
disfruten y los vecinos descansen, por eso pro-
ponemos acondicionar e insonorizar la nave de 
la Cooperativa Agrícola, y así poder destinar ese 
espacio a centro multiusos. También se podrían 
habilitar espacios para asociaciones y festeros.

¿Cómo se imagina el Albalat dels Sorells del fu-
turo?
Albalat dels Sorells siempre ha sido un pueblo 
tranquilo donde no ha habido confrontación. En 
estos últimos años eso se ha perdido. Quiero un 
Albalat tranquilo y que su ayuntamiento gobierne 
para todos y ayude a todos, no sólo a los que son 
del partido de los que gobiernan como ha ocurri-
do estos ocho años. Por supuesto quiero un Albalt 
tolerante donde los extremos y radicalismos no 
tengan cabida.

Las mayorías absolutas son ahora complicadas…
La noche del 28 veremos qué pasa, en mi cabeza 
está alcanzar la mayoría absoluta. Somos la mejor 
opción.
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#SomComarca #PerLaMajoria

Defensa
el que vols,
Defensa
L’Horta Sud.

ALAQUÀS
Toni 

Saura

ALBAL
Ramón

Marí

ALCÀSSER
Eva

Zamora

ALDAIA
Guillermo

Luján

ALFAFAR
Noelia
García

BENETÚSSER
Eva

Sanz

BENIPARRELL
Iván

Monteagudo

CATARROJA
Lorena
Silvent

LLOC NOU 
DE LA CORONA

Lolín
Alapont

MANISES
Javier

Mansilla

MASSANASSA
Clara

Quiles

MISLATA
Carlos F.

Bielsa

PAIPORTA
Maribel
Albalat

PICANYA
Pepe

Almenar

PICASSENT
Conxa
García

SILLA
Vicent

Zaragozà

QUART
DE POBLET

Cristina
Mora

SEDAVÍ
José

Cabanes

TORRENT
Jesús

Ros

XIRIVELLA
Michel

Montaner
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Yolanda Sánchez
ALBALAT DELS SORELLS

Raquel Ramiro
BONREPÒS I MIRAMBELL

Rafa García
BURJASSOT

Marc Oriola
EL PUIG DE SANTA MARÍA

Ana Gómez
PUÇOL

Javier Puchol
VINALESA

Marta Ruiz
ALBUIXECH

Teresa Bueso
GODELLA

Enric Palanca
LA POBLA DE FARNALS

Juan A. Sagredo
PATERNA

Miguel Chavarría
ALBORAIA

Eva Bonet
EMPERADOR

Juanjo Civera
FOIOS

Esther Puntero
MASSALFASAR

Manuel Ferrer
MELIANA

Rafa Ferrando
ROCAFORT

Mª Carmen Marco
TAVERNES BLANQUES

Ramón Puchades
ALMÀSSERA

Paco Gómez
MASSAMAGRELL

Amparo Orts
MONTCADA

Cristina Civera
MUSEROS

Fran López
RAFELBUNYOL

Jaime Martínez
ALFARA DEL PATRIARCA
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Miguel Chavarría: “La nostra prioritat 
com a govern són les persones”

Miguel Chavarría opta a la 
reelecció com a candi-
dat acompanyat per un 

nodrit grup de dones i homes ex-
perimentats en la gestió pública. 
 L’actual alcalde d’Alboraia posa 
l’accent que el municipi ha passat 

a ser “un poble amb una qualitat 
de vida envejable i del qual tant 
la ciutadania com nosaltres com 
corporació municipal ens sentim 
molt orgullosos”. 
 De fet, vol recordar que Alboraia 
és “un poble viu, dinàmic i privile-
giat pel seu entorn; pel seu clima, 

la seua horta, les seues platges i 
la seua gent. Som una localitat 
referent”.   És per això que Albo-
raia s’ha convertit en un muni-
cipi d’interés turístic. “A més de 
l’extraordinari entorn que ens 
envolta, som la terra de l’orxata, 
d’un aliments nutritiu i saborós 

que donem a conéixer al món sen-
cer. Tenim la sort de comptar amb 
una horta que ens dona productes 
com la xufa o la carxofa, que fa 
que puguem gaudir de productes 
de quilòmetre zero”, indica Cha-
varría.   “En la següent legislatura 
continuarem treballant per i per a 

persones, abordant projectes am-
biciosos que continuen situant la 
nostra localitat com a referent en 
gestió dels comptes públics, en tu-
risme i cultura, en qualitat de vida 
i en cerca de solucions reals als 
problemes de la ciutadania”, con-
clou Miguel Chavarría.

Redacció

EL PSPV-PSOE D’ALBORAIA DESTACA QUE LA POBLACIÓ S’HA CONVERTIT EN UN 
MUNICIPI DE REFERÈNCIA I D’INTERÉS TURÍSTIC

Candidatura PSPV-PSOE d’Alboraia

Tu com nosaltres, no entens Alboraia 
sense horta, sense platges netes, sense 
la seua gent i sense el seu PATRIMONI.

Amb nosaltres sentiràs que defenses 
aquesta forma de vida enfront d’uns al-
tres que proposen asfalt, rajola, conta-
minació i fals progrés.

Per això derogarem el PRI de Port Sa-
playa i el projecte VINAVAL en Pataco-
na.  Ens oposem al projecte de traçats de 
l’AVE al seu pas per Alboraia i al projecte 

del túnel passant que afectaria negativa-
ment el nostre municipi. Reivindiquem 
els espais públics perquè els xiquets i xi-
quetes puguen desenvolupar-se jugant.

Augmentarem el metre quadrat verd per 
habitant.

Per a una millor gestió del municipi 
remunicipalitzarem el servei de neteja 
viària, per a una major efectivitat i aba-
ratiment de costos en la neteja dels nos-
tres carrers.

El que volem fer per tu

Esquerra Unida-Unides Podem

Descarrega tot 
el programa

Descarga todo 
el programa
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Han passat 8 anys des que 
vam obrir una porta a 
l’alegria. En este temps 

i amb molt d’esforç, hem acon-
seguit que Manises s’esborre del 
mapa de la corrupció. No podem 
donar passos enrere. Manises es 
mereix mirar al futur amb il·lusió 
i esperança. 
  La pandèmia ha sigut un factor 
determinant i ha marcat el desen-
volupament normal de la legisla-
tura. Ara bé, també de les situa-
cions adverses es poden extraure 
aspectes positius. L’ajuntament, 
l’administració més propera a la 
ciutadania, hem estat a l’alçada 
de les circumstàncies i hem tre-
ballat per protegir a qui realment 
importa: els nostres veïns i veïnes.

   Mentre posàvem el punt de mira 
en el benestar de la ciutadania, la 
maquinària no podia parar, calia 
continuar amb la gestió ordinària. 
Evidentment i venint d’on venim, 
l’objectiu principal ha sigut posar 
en ordre les finances municipals, 
ja que sense diners no hi ha ni mi-
llores, ni inversions per a Manises. 

I sobretot perquè a més del deute 
generat en legislatures anteriors, 
també hem hagut de fer front a 
sentències judicials imprevistes 
que en alguns moments han di-
ficultat els projectes que teníem 
per a la Ciutat. Sí, ens hem trobat 
amb obstacles, ens ha tocat en 
molts moments remar contraco-
rrent, ara bé, també he de dir que 
estos moments més complicats 
han vingut acompanyats de bo-
nes notícies, d’alegries i sobretot 
de satisfacció per obtindre recom-
penses al treball ben fet i el treball 
ben fet en este cas és sinònim de 
governar pensant en la ciutadania 
i atenent les peticions que d’ella 
emanen. Perquè al remat, els po-
lítics ens hem d’adonar per a què 
estem ací i gràcies a qui estem ací. 
   Hem demostrat que l’esquerra 
sap gestionar, que encapçalar una 
coalició de progrés en un moment 
històric en què les majories abso-
lutes ja no són una realitat, és la 
forma de govern del futur i sols 
nosaltres sabem fer-ho. El diàleg, 
el consens, el pacte, la proximitat 
amb els veïns i veïnes, és i serà, 
la forma actual i moderna de fer 
possible una alcaldia estable i 
progressista. 
   Malgrat els entrebancs, cal mirar 
avant perquè l’impacte sobre la 
ciutadania siga sempre el menor 
possible. Així que hem posat el fo-
cus en els manisers i maniseres i 
en les seues necessitats: culturals, 
esportives, mediambientals, edu-
catives, econòmiques i ocupa-

cionals.  Personalment, marcaria 
tres fets clau en este legislatura. 
En primer lloc, el nomenament 
de Manises com a Ciutat Crea-
tiva de la UNESCO i la projecció 
internacional que suposa per a la 
nostra localitat. Després, la solu-

ció a l’Auditori, gràcies a la inclu-
sió en el Pla Edificant, este espai 
abandonat serà la secció del Con-
servatori Professional de Dansa i 
Espai Escènic, sense cost per a la 
localitat i amb beneficis més que 
evidents per al barri. I, per últim, 
la legislatura 2019-23 ha sigut en 
la que més euros s’han invertit en 
la millora d’infraestructures exis-
tents i en la creació de noves.
  Estem a les portes d’un gran 
canvi que transformarà definiti-
vament la nostra ciutat. Este ma-
teix any, s’inciaran les obres en la 
piscina coberta, el projecte està 
rematat i la inversió serà supe-
rior als 4 milions d’euros. La ma-
jor zona verda de Manises, el riu 
Túria, volem que albergue zones 
d’esplai i jocs infantils per a con-
vertir-lo en un espai de socialitza-

ció del municipi. Els projectes per 
a la remodelació de les places Cor 
de Jesús, Vicent Barberà i Rafael 
Atard també estan quasi enllestits 
i veuran la llum en poc de temps. 
  Per una altra banda, posarem el 
punt de mira en l’adquisició de 
béns immobles com el Molí de la 
llum, la fàbrica de La Ceràmica 
Valenciana i el forn morú de Ra-
fael Valls, no només per protegir el 
seu valor històric, sinó també per 
a gaudi de la ciutadania. Un altre 
dels objectius és l’aprofitament 
dels terrenys de l’antiga fàbrica de 
Elcano per a la construcció d’un 
Centre de dia per a les persones 
majors, així com la millora de la 
comunicació interna al barri de 
Sant Francesc.    
  Sense oblidar-nos de l’espai que 
quedarà a l’escola Vicente Nico-
lau, una vegada es reubique el 

nou centre, per a convertir-lo en 
un Espai Jove i un aparcament 
gratuït. I també cal recordar les 
gestions fetes al llarg de la legis-
latura en quant a les obres de la 
N-220 que uniran barris de la ciu-
tat i crearan una plataforma amb 
un gran espai públic.
   Només són pinzellades, pos-
siblement les més importants, 
d’allò que considerem fonamen-
tal, però són fruit de huit anys de 
gestió que ens ha permés conèi-
xer les possibilitats i limitacions 
davant de les que ens trobem o 
ens podem trobar, per tant, totes 
les propostes són realistes i exe-
cutables.  
  En definitiva, desitgem continuar 
amb el que vam començar en 
2015 per a fer de Manises una ciu-
tat diferent, al servei de les perso-
nes i, sobretot, amb visió de futur.

Estem a les portes d’un gran canvi 
que transformarà definitivament 

la nostra ciutat
Jesús Borràs, candidat APM-Compromís a l’alcaldia de Manises

Este mateix any, 
s’inciaran les obres en 
la piscina coberta, el 
projecte està rematat 
i la inversió serà 
superior als 4 milions 
d’euros

Els projectes per a 
la remodelació de les 
places Cor de Jesús, 
Vicent Barberà i 
Rafael Atard veuran la 
llum en poc de temps

Jesús Borràs
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Per decisió del col·lectiu 
Compromís per Alfafar en-
capçale el projecte per al 

2023 amb un equip de magnífi-
ques persones, implicades en la 
societat d’Alfafar. Tenim un pro-
jecte amb els nostres veïns i veï-
nes. Perquè som gent que venim 
dels moviments socials, culturals, 
lluites i reivindicacions pel benes-
tar de totes les persones i animals. 
   Una candidatura local que es pre-
senta per a enfrontar la pròxima 
campanya electoral amb voluntat 
d’eixir a guanyar i per a consolidar 
el valencianisme d’esquerra com 
a lideratge i alternativa política al 
PP d´Alfafar i ser garantia de que 
l’extrema dreta no arribe a gover-
nar al nostre poble.

  Ens trobem amb un govern lo-
cal desgastat, en el normal des-
prés de tres legislatures, que quan 
s’enfronta a reptes que no són els 
“habituals” la seua gestió deixa 
prou que desitjar. Representen la 
política continuista, sense auto-
critica i amb la prepotència que 
dona el fet d’estar ja quasi tres le-
gislatures en el poder. Això si fotos, 
vídeos, festes i fullets no ens falten.
  En el nostre programa podem 
trobar propostes molt necessàries, 
com la creació d’un centre d’oficis 
i ocupació, restauració de l’edifici 
Jaume I per a donar espais dignes 
a les associacions i formació, Ofi-
cina d’atenció i gestió a la persona 
emprenedora, millorar la neteja 
del poble, il·luminació i construc-
ció d’un auditori, entre moltes al-

tres.
  S’acosten les eleccions de maig 
del 2023, i de nou ens sotmetem 
a la sobirania del poble. Estem 
amb força per a continuar pro-
posant polítiques progressistes a 
l’ajuntament que no es podrien 
haver fet sense la nostra presen-
cia. Portem 8 anys d’oposició 
constructiva, fiscalitzadora i rigo-
rosa.
  Volem un Alfafar ecologista, fe-
minista, generador d’oportunitats 
per a la nostra joventut, mirant al 
nostre patrimoni natural i històric 
i sobretot que no deixe a ningú 
arrere en el camí.

Amàlia Esquerdo Alcaraz.
Candidata a l’alcaldia d’Alfafar en 
les pròximes eleccions locals 2023

Redacció

Per tot el que importa

Amàlia
Esquerdo

Candidata
a l’Alcaldia

Alfafar,
la nostra
prioritat 

Podem

Valentia per a
transformar ALFAFAR 

Ester Ferré Angel Yébenes

Convenios  con la GVA 
VIVIENDA PÚBLICA de alquiler 
para jóvenes y familias vulnerables

RESIDENCIA y CENTRO de DIA 
para mayores deGESTION 
PÚBLICA para las personas 
que + lo necesitan.

REFORZAR servicios
SOCIALES y crear 
servicio atención 

a la SALUD MENTAL
INTEGRAL

Espacio para 
jóvenes autogestionado

Empresa públicade servicios para 
AHORRAR, crear EMPLEO y MEJORAR

 el servicio público.
ALFAFAR, tiene que dejar de 
ser el municipio* con más paro
de la provincia (17,51%).
*del rango habitantes  10.000< 40.000

INVERSION para potenciar 
el pequeño COMERCIO y 

los MERCADOS

Podem

Alfafar, la nostra prioritat. 
Per tot el que importa

Amàlia Esquerdo Alcaraz, Candidata de Compromís a 
l’alcaldia d’Alfafar en les pròximes eleccions locals 

“No hi ha res més poderós que 
una idea que el seu temps ha 
arribat” (1877, Victor Hugo).

  Quan una idea es fa rellevant i 
oportuna i té un impacte significa-
tiu en la societat, no hi ha manera 
de detindre-la, i malgrat els obsta-
cles que puguen sorgir, desafiarà 
l’estat actual de les coses i trencarà 
amb els paradigmes establits.
  En l’actual context polític, la coa-
lició Unides Podem, que integra 

Podem, Esquerra Unida i Aliança 
Verda, sap que el moment de la 
valentia va sorgir amb el 15M i ha 
arribat per quedar-se, perquè és 
el motor necessari per a abordar 
els problemes i desafiaments so-
cials urgents, com la desigualtat, 
la crisi climàtica i la precarietat 
laboral. A Alfafar, aquesta força 
transformadora es tradueix en 
l’enfrontament dels desafiaments 
socials a través d’accions i políti-

ques valentes, que es desenvolu-
pen en els següents apartats del 
nostre programa electoral: polí-
tiques d’inclusió i equitat social, 
planificació urbana sostenible, 
foment de l’ocupació de qualitat, 
suport a l’economia local, sensi-
bilització i educació ambiental, 
cooperació i aliances amb entitats 
properes, participació ciutadana, 
transparència i govern i ús res-
ponsable dels recursos públics.

Valentia per a transformar

Ester Ferré - Candidata d’Unides Podem 
a l’alcaldia a Alfafar
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ENTREVISTA

Després de huit anys com a regi-
dor en el govern, es presenta ara a 
l’alcaldia, per què ha decidit fer el 
pas de liderar el projecte socialista?
Done el pas amb il.lusió, confiança i 
molta responsabilitat degut a que la 
nostra alcaldessa Luisa, decideix no 
tornar-se a presentar. Després d’estar 
8 anys com a regidor, crec que puc 
aportar joventut, experiència, proxi-
mitat i seguretat al nou projecte que 
encapçale junt a la resta del magnífic 
i fantàstic equip que m’acompanya. 
Som gent que ens agrada sentir i viu-
re El Puig.  

Qui són les persones que li acom-
panyen en la llista electoral?
Estic molt orgullós de la llista que 
he fet. L’he dissenyat jo íntegrament 
sense que ningú em pressionara 
o m’indiquara a qui posar o no. És 
una llista atractiva amb experiència, 
sàvia nova, il·lusió, ganes i forces de 
treballar pel Puig de Santa Maria. És 
una llista on hi ha el mateix nombre 
de dones i homes, comptant els su-
plents.
Dels 7 primers llocs repeteixen 
l’actual regidora d’Educació, Cultura, 
Patrimoni, Infància i Joventut, Toni-
ca Martí, la qual és amiga personal i 
ha fet un treball extraordinari. Ella és 
mestra d’Educació Primària; també 
l’actual regidor de Turisme i Comerç 
Local, Manu Soto, que degut al tipus 
de treball que té no pot estar a llocs 
superiors. Alhora, és el president de 
la Comissió de Bous al carrer “Els 
Puxeros”. És psicòleg i treballa a una 
multinacional. Als altres 4 llocs de 
sortida he incorporat Juan Miguel 
Marín, antic exentrenador i exdirec-
tiu del Puig CE i llicenciat en Cièn-
cies l’Activitat Físicia i de l’Esport ; 
Maria Carmen Gozálvez, advocada i 
que ja va ser regidora anteriorment; 
Eugeni Ruiz, una aposta clara per la 
joventut ja que té 19 anys i actual-
ment estudia Filologia anglesa; i 
Pepa Silva, que prové del sector del 
comerç local, ja que és la propietària 
de l’administració d’apostes i loteries 
del nostre municipi.
  A la resta de llocs comptem amb 
gent del sector faller i tradicions com 
el tabal i dolçaina, com són María 
José Martí i Carlos Cabrera, treballa-
dors al comerç de venta al per major i 
al metal respectivament; una jove es-
tudiant d’Ed. Infantil i esportista amb 
Àngela Devís; persones que prove-
nen d’altres comunitats com Tomás 
de la Rosa però que se sent com un 
més del Puig, i així volem que se 
senten totes aquelles persones que 
venen a viure al nostre municipi. 
També una persona que bé del món 
sanitari com és Luz Vázquez, exmet-

gessa de família al Centre de Salut del 
Puig de Santa Maria. I tancant la llista 
la nostra alcaldessa, Luisa Salvador. 
Als llocs de suplents hi va l’actual re-
gidor d’Esports i Manteniment Urbà, 
Fernando Checa; Jaime Venancio, 
militant des de la democràcia i que ja 
va ser regidor als seus inicis; i la da-
rrera persona, la qual, em dóna molt 
orgull que m’acompanyi a la llista ja 
que n’he après els valors socialistes, i 
és la meua mare Maria Pla.

Quines són les principals línies del 
seu programa electoral?
Hem d’aprofitar les oportunitats que 
ens ofereix la instal·lació de la Giga-
factoria a Sagunt. Som un municipi 
clau i estratègic per a la instal·lació de 
noves empreses relacionades amb la 
Gigafactoria, ja que tenim unes con-
nexions perfectes a l’A7. Conforme 
es va aprovar el projecte vaig cridar 
a l’alcalde de Sagunt, Darío Moreno, 
per començar a treballar conjunta-
ment i aprofitar l’oportunitat per a la 
instal·lació de noves empreses que 
crearan nous llocs de treball i més ri-
quesa al Puig. Donarem totes les faci-
litats a estes empreses per instal·lar-
les. 
  A més, instarem la Generalitat, amb 
reunions i de forma escrita, per a la 
construcció d’habitatge públic, la po-
sada en marxa del Pla Edificant per a 
Guillem d’Entença i IES, l’ampliació 
de consultes i sales a la 2a planta del 
Centre de Salut, la construcció o ade-
quació d’edifici per a un nou Centre 
de Dia i demanarem nous mòduls de 
FP relacionats amb la Gigafactoria.
  A més, tal com està aprovat al 
nostre Pla General Urbà, volem la 
circumval·lació des de la rotonda 
després de l’Ermita de Sant Jordi fins 
a la rotonda que dóna accés als horts 
socials, i així desembussar l’avinguda 
Verge del Puig de trànsit.
  La infància i la joventut seran un 
punt clau a les nostres polítiques, 
però també les famílies en general. 
Oferirem noves ajudes en material 
escolar, llibres o taxes administra-
tives. També farem un campament 
d’estiu.
  El turisme sostenible i de qualitat 
serà molt important gràcies al Pla de 
Sostenibilitat Turística del Puig, i pel 
qual se’ns han concedit 2.001.277 € 
de Fons Europeus per implantar-los. 
Tot això conjuntament amb les inver-
sions per continuar desenvolupant 
el Pla Director del Castell, crear un 
Centre d´interpretació de Jaume I,  la 
nova Ruta del Cid o la potenciació de 
la nostra restauració amb les jorna-
des gastronòmiques, seran claus.
  També volem fer noves infraestruc-
tures i serveis com la nova Llar del 

Jubilat o el Casal Jove; la construcció 
d’un rocòdrom o un Pump Track, 
nous vestidors al poliesportiu; fer ac-
cessibles les nostres voreres i el can-
vi de canonades a les avingudes per 
evitar inundacions o l’adequació dels 
pàrquings dels laterals de l’IES.
  A més, desde el PSPV volem bonifi-
car i aplicar per a l’any 2024, el 50% de 
l’IBI a aquells habitatges que tinguen 
instal·lades plaques solars. També 
proposem la instal·lació de bicicletes 
de lloguer per fomentar la mobilitat 
pel municipi i el desenvolupament 
d’un Pla municipal d’Objectius de 
Desenvolupament Sostenible.
   
El Puig rebrà 2 milions d’euros de 
fons europeus, què suposarà per a la 
població? i quins terminis d’execució 
hi ha?
Com he dit anteriormente, és un fet 
històric per al Puig rebre 2.001.277€ 
de Fons Europeus que aniran des-
tinats a la instal.lació de mupis di-
gitals, il·luminació artística eficient 
als monuments patrimonials (mo-
nestir, castell, torre de guaita), centre 
d’interpretació de jaume i a la sala 
gòtica del monestir (l’orde merce-
dària ja ens ha donat el seu vist-i- 
plau), adequació i millora del carril 
bici del poble a la platja, adequació 
de l’equipament de les platges, punts 
de recàrrega de vehícles elèctrics, 
transformació digital de les empre-
ses turístiques, pàrquing intel.ligent 
de serveis per a autocaravanes i nova 
oficina de turisme a la platja, entre al-
tres.   El Pla de Sostenibilitat Turística 
és desenvoluparà fins a l’any 2025.

Quines propostes té per a potenciar 
el comerç local?
Primer de tot, ajudar als comerciants 
i professionals del Puig a constituir 
una nova associació local, ja que és 
fonamental per a poder treballar 
junts, fer accions o  campanyes de 
proximitat de cara a la població. 
  També és important donar a conèi-
xer el “Portal del Comerciante del 
Puig” i poder resoldre els dubtes a 
l’hora d’iniciar un comerç. Als més 
joves emprendors, els bonificarem 
les taxes administratives per ajudar-
los.
  A més, dins del Pla Activa, volem 
augmentar la dotació económica 
d’obertura de comerç local de 750 a 
1.000€.

Quines polítiques proposen per a les 
persones majors?
Hem adquirit una vivienda al C/ Ma-
jor que serà el nou Llar dels Jubilats 
on será un espai tres vegades més 
gran que l’actual i solucionarà la 
demanda que hi havia per part dels 

Marc Oriola: “La Gigafactoria és 
una oportunitat que El Puig ha 

d’aprofitar”

CANDIDAT DEL PSPV-PSOE A L’ALCALDIA DEL PUIG

usuaris. A la vegada, també recupe-
ran patrimonialment un casa.
A més, volem crear un “Punt 
d’Inclusió Digital per majors” ja que 
la societat va canviant i ara tot és 
mitjançant mòbils, caixers…. I les 
administracions tenim l’obligació 
d’ajudar. Així volem fer accions i acti-
vitats per a que tinguen una vida més 
saludable. Per altra banda, crearem 
el “Voluntariat d’acompanyament 
entre joves i majors” per a que eixe 
canvi intergeneracional comence a 
conectar entre ells i puguen apendre 
una persona de l’altra i sobretot per a 
que ninguna persona major se senta 
sola.

I per als joves?
En este cas, també hem adquirit una 
vivenda a la Plaça de Sant Roc per a 
la seua recuperació patrimonial i que 
será el nou “Casal Jove i reunió de 
festers i festeres”. Una demanda de la 
nostra Joventut.
  A més, oferim noves ajudes per als 
llibres de text d’estudiants de FP, axí 
com per a les taxes administratives a 
esta modalitat i la universitària.
  Un punt molt important serà la 
creació del servei “Troba’T” enfocat 
a millorar la salut mental de la nos-
tra joventut mitjançant professionals 
de la psicologia que puguen donar 
resposta als seus moments difícils i 
complicats. La salut mental serà un 
eix central en les nostres polítiques.

El Puig compta amb un gran patri-
moni històric i cultural, però també 
natural, Quines són les seues pro-
postes per a la platja del Puig?
Este punt va lligat al Pla de Sosteni-
bilitat Turística, ja que moltes de les 
actuacions serán a la platja.
Hem previst canviar torres de vigilàn-

cia per a este estiu així com la repavi-
mentació del passeig de Play-Puig i 
Puig-Val al mes de setembre per no 
interferir en la temporada d’estiu i 
ocasionar molèsties.
També la Generalitat Valenciana té 
previst el canvi de les marquesines 
d’autobús per a després d’estiu.
Al desatascar els PAI’s SP3-SP4-SP5-
SP6 es crearà un nou passeig des de 
Tamarindos fins a Puçol. I anem a se-
guir insistint al Ministeri de Transició 
Ecològica per a l’ampliació i millora 
dels nostre espigons. A més, estudia-
rem la solució per a que les sèquies 
no desemboquen a les nostres plat-
ges, ja que és una de les causes prin-
cipals de no obtindre bandera blava.

Si accedeix al govern, què serà el pri-
mer que faça?
Visitar el motor econòmic del Puig, 
els comerços locals. Han de saber 
que anem a estar al seu costat i que 
els ajudarem en tot el què estiga a les 
nostres mans. S’han de sentir recol-
zats per l’administració més propera 
i exia és l’Ajuntament. A més, estar 
junt al veïnat i escoltar les seues pro-
postes, queixes, reivindicacions o 
millores és necessari, un alcalde o al-
caldessa el primer que ha de fer és es-
coltar i estar al costat de la gent per-
què primer sempre són les persones.

Com s’imagina El Puig del futur?
Un municipi tolerant, igualitari i se-
gur. Un municipi ple d’oportunitats, 
d’excel.lència i progès. Un municipi 
que mira cap al davant sense oblidar 
mai les nostres festes, tradicions i his-
tòria, les quals recolzem al 100%. Vull 
un municipi que qualsevol persona 
siga lliure de voler ser como és i que 
puga fer qualsevol cosa sense fer mal 
a cap altra i respectant sempre tot.
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Rafa García opta a la reelecció a l’alcaldia de Burjassot pel PSPV-PSOE

Rafa García, actual alcalde 
socialista de Burjassot es 
torna a presentar a l’alcaldia 

de la població. “Burjassot ens mou 
a continuar fent una ciutat inclusi-
va, sostenible, igualitària, partici-
pativa i centrada en el benestar de 

tota la ciutadania”. 
 García ha explicat que vol dissen-
yar al costat dels veïns i veïnes “la 
nostra ciutat del futur i progres-
sista, la que cuida a les persones, 
la que integra des de la diversitat, 
una ciutat amiga de la infància, 
amb la joventut com a prioritat i 

amigable amb les persones ma-
jors. Una ciutat que treballa pel 
benestar animal, que cuida el seu 
entorn respectant el medi am-
bient i que no perd de vista els es-
pais públics que compartim”.
 Rafa García ha recordat que Bur-
jassot és “una ciutat exemplar en 

la lluita per la igualtat de gènere i 
oportunitats, on la salut i l’esport 
són protagonistes” i que en el seu 
ideari es troba continuar cons-
truint “un Burjassot amb un teixit 
comercial fort i innovador, que 
engrandeix les seues ¬tradicions. 
Treballarem perquè tots els nos-

tres carrers i places siguen acces-
sibles i per una ciutat educadora 
referent en transparència i partici-
pació. Aquest és el nostre objectiu, 
i us necessitem per a aconseguir-
lo, per a complir amb el gran repte 
de continuar avançant per a crear 
el Burjassot que mereixem”. 

Redacció

ENTREVISTA

Per què els veïns i veïnes de Sedaví han d’elegir 
de nou a José Cabanes com a alcalde?
Perquè des del primer dia que vaig prendre pos-
sessió m’he dedicat íntegrament, al costat dels 
meus companys, a atendre les necessitats de 
totes i tots els veïns de Sedaví, sense tindre en 
compte per a res la seua condició econòmica, 

José Cabanes: “Afronte els pròxims quatre anys 
amb molta il·lusió, força i ganes”

CANDIDAT DEL PSPV-PSOE A L’ALCALDIA DE SEDAVÍ

Redacción

classe social, religió, pensament polític, sense 
deixar a ningú enrere. Sempre pensant i prio-
ritzant als veïns i veïnes amb més necessitats. 
Perquè he dedicat a millorar la vida de Sedaví 
les 24 hores dels 365 dies de cadascun d’aquests 
quatre anys. I tot ho he fet perquè és la meua ma-
nera de pensar i actuar, tal com em van ensenyar 
els meus pares, dedicant-me sempre als altres, i 
perquè continuaré fent-ho de la mateixa forma, 
amb un solo objectiu: ‘els ciutadans i ciutadanes 
del meu poble’. 

Quines són les prioritats del programa electoral 
del PSPV de Sedaví?
Durant aquests quatre anys hem millorat molt 
la qualitat de vida dels nostres veïns i veïnes, se-
guint sempre els objectius de desenvolupament 
sostenible, aprovats per l’Assemblea General de 
les Nacions Unides, i seguirem en la mateixa lí-
nia. El llistat de coses que volem fer és enorme 
però podem destacar algunes d’elles.
    Volem millorar la vida dels nostres joves, que 
són el nostre futur; millorant el poliesportiu 
municipal, instal·lant una àrea de calistenia, co-
brirem dues pistes més, amb el que ajudarem a 
millorar la preparació física de tots. Tambè man-
tindrem l’ajuda al transport a universitaris i estu-
diants d’FP. Un altre assumpte que ens preocupa 
molt i ens ocuparà més és la salut mental que 
tant està afectant a molts joves, ja hem començat 
a treballar en ajudar-los i ho millorarem. A més, 
promourem llocs de reunió i oci nocturn per a 
ajudar-los a portar una vida més sana. Per altra 
banda, continuarem millorant l’educació, tant 
dels joves com dels majors, completarem l’aula 
0-3 en tots els centres públics, mantindrem les 
ajudes per a material escolar, continuarem eli-
minant els barracons de l’EPA.
   En un altre ordre de coses, continuarem lluitant 

contra el canvi climàtic; instal·lant més punts de 
recàrrega de cotxes elèctrics, completarem la 
instal·lació de panells solars en tots els edificis 
públics i mantindrem les ajudes a particulars per 
a aquesta instal·lació. 
  Incidirem en un aspecte que sabem que és un 
dels principals problemes dels nostres veïns, 
l’habitatge i l’aparcament, per tant arribarem a 
un acord amb els propietaris dels terrenys en-
tre el carrer del Sol i les vies per a possibilitar la 
construcció d’habitatges incloent un 30 per cent 
d’habitatge públic i aparcaments.

Què el preocupa a Cabanes?
Em preocupa millorar la vida dels nostres veïns 
i veïnes, principalment dels joves i majors. Em 
preocupa que ningú es quede enrere per motius 
econòmics. Em preocupa que molts fills i filles 
dels nostres veïns no troben habitatge a Sedaví. 
Em preocupen les persones majors que viuen 
soles. Per això, he exposat anteriorment algunes 
de les moltes coses que volem fer per a ajudar a 
totes i tots.

Després d’una legislatura complicada marcada 
per la pandèmia i la crisi econòmica, com afron-
ta els pròxims quatre anys?
Amb molta il·lusió, força i ganes. Hem superat la 
pandèmia amb un gran esforç de tots: sanitaris, 
mestres, treballadors dels comerços, transpor-
tistes, treballadors públics... En aquest sentit, 
vull expressar un gran agraïment als treballadors 
i treballadores de l’àrea social de l’Ajuntament 
per la seua especial dedicació, així com a tantes 
associacions i veïns que han ajudat i molt. Ara 
ens ha vingut una situació econòmica molt deli-
cada deguda a una guerra que esperem que aca-
be prompte, i estem dedicant grans esforços per 
a ajudar als més necessitats, pressupostos que 

hem reforçat gràcies a l’ajuda de la Generalitat 
Valenciana, i que continuarem augmentant grà-
cies a que hem aconseguit el deute zero.

De quines mesures de les preses en aquest pe-
ríode que estem a punt de tancar se sent més 
satisfet?
És difícil destacar alguna mesura, perquè ha si-
gut molt el treball realitzat, però em sent molt sa-
tisfet de no haver deixat a ningú enrere; d’haver 
aconseguit sanejar els comptes municipals fins 
aconseguir el deute zero; d’haver aconseguit un 
acord amb la societat El Progrés, propietària del 
Casino, per a cedir l’edifici al poble, on situarem 
la llar del jubilat. Vull expressar el meu agraï-
ment als socis per aquest gran gest de genero-
sitat.
Tambè estic molt satisfet de que l’EMT en la seua 
línia 9 passe i pare pel nostre poble facilitant als 
nostres veïns el transport a l’hospital de referèn-
cia i de que ja comptem amb el servei nocturn.

No podem deixar de preguntar-li pel tema de 
la supressió del pas a nivell del tren i el sote-
rrament de les vies i les seues recents reunions 
amb Adif, Creu que és un problema què es resol-
drà prompte?
El problema del pas a nivell ve de molt lluny però 
jo crec que hem arribat a un punt d’inflexió, ja 
està bé, no volem perdre ni una vida més. Tenim 
un protocol d’ADIF en el qual es compromet a 
eliminar el pass a nivell després de realitzar els 
estudis oportuns sobre les possibilitats que hi 
ha. Però hem deixat clar que no signarem cap 
actuació si abans no hi ha un clar compromís del 
Ministeri de Foment del soterrament de les vies.
En conclusió, volem una solució temporal ur-
gent per a evitar més morts, però amb el com-
promís signat del soterrament de les vies.
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El Hospital de Manises ha 
puesto en marcha una nue-
va herramienta para la me-

dición de la calidad percibida de 
los pacientes que son atendidos 
en el departamento de salud. Se 
trata de una breve encuesta de sa-
tisfacción que se remite vía SMS al 
paciente tras 24 horas de la aten-
ción recibida, y que en el último 
año ha recabado la opinión de casi 
17.000 pacientes del área de salud. 
   A través de este sistema de me-
dición de la calidad del servicio, 
el Departamento de Salud de 
Manises ha obtenido resultados 
muy positivos durante el primer 
trimestre de 2023. Así, el centro 
hospitalario ha alcanzado una de 
las mejores puntuaciones de todos 
sus años de actividad con una nota 
media global de 8,45 puntos sobre 
10 de valoración de sus pacientes. 
  Con esta calificación, el área de 
salud de Manises regresa a niveles 
de satisfacción tan elevados como 
los que se obtenían antes de la 
pandemia.
  Estos datos se ven reafirmados 
por la encuesta de satisfacción de 
pacientes 2022 de la Comunidad 
Valenciana realizada por la Con-
selleria de Sanidad, en la que la 
Generalitat recoge las notas que 
otorgan los pacientes a los dife-
rentes departamentos de salud. 

  

En el servicio de Urgencias del 
Hospital de Manises, la nota que 
otorga esta encuesta autonómica 
es de un 8,32 frente al 8 que tienen 
de media el resto de centros hos-
pitalarios. Y en Atención primaria 
de adultos la nota para el departa-
mento de salud de Manises es de 
8,27 mientras que la de la Comu-
nidad Valenciana es de 8,03.  

Servicio de Urgencias
En concreto, en el primer trimestre 
de 2023, en el servicio de Urgen-
cias ha disminuido un 33% el nú-
mero de quejas recibidas respecto 
al mismo periodo de 2022, reduc-
ción muy considerable si se tiene 
en cuenta además el aumento de 
un 17% de la actividad en 2023. 
  Urgencias también ha mejorado 
su tasa de quejas evitables respec-
to al primer trimestre de 2022, con 
un resultado de 0,8 lo que implica 
que menos de un paciente de cada 
1.000 atendidos se queja actual-
mente. En el 2022, esta tasa era de 
más del doble.
  Además, durante el primer tri-
mestre de año se ha producido un 

LA GENERALITAT REFRENDA ESTA CALIFICACIÓN CON LA ENCUESTA DE SATISFACCIÓN DE PACIENTES 
2022 REALIZADA POR LA CONSELLERIA DE SANIDAD

Urgencias y Atención Primaria, puntuados 
con un ‘notable alto’ por los pacientes del 

Área de salud de Manises 

Redacció

Entrada a Urgencias del Hospital de Manises

Pacientes 

Otro de los aspectos más va-
lorados del servicio de Urgen-
cias y de Atención Primaria 
ha sido la atención recibida 
por el profesional médico. De 
forma general, lo que mejor 
puntúan los pacientes es la 
atención recibida por el per-
sonal de enfermería y por el 
personal médico, seguido del 
tiempo de espera hasta triaje 
y el proceso de admisión. Los 
pacientes otorgan al perso-
nal de enfermería un 8,7 y al 
personal médico, un 8,6, las 
notas más altas.

Estas puntuaciones corres-
ponden con la percepción 
del paciente con respecto a 
cuestiones relacionadas con 
el trato recibido, la experien-
cia del profesional o el tiempo 
dedicado al paciente.

Esta satisfacción se traduce 
en una alta probabilidad de 
que los pacientes recomien-
den el Hospital a amigos, 
familiares o compañeros. 
Por el contrario, el aspecto 
peor valorado es el tiempo 
de espera hasta la atención 
médica, si bien esta nota se 
mantiene por encima de 7,5.

LOS PROFESIONALES, LO 
MEJOR VALORADO

incremento de un 64% en los agra-
decimientos respecto al mismo 
periodo del 2022.

Atención Primaria
En el primer trimestre de 2023, el 
área de Atención Primaria del De-
partamento de Salud de Manises 
ha disminuido un 38% el núme-
ro de quejas recibidas respecto al 
mismo periodo de 2022, siendo 
también el área que menor tasa de 
quejas refleja, con una queja por 
cada 3.200 atenciones.
  A nivel de centros de salud, 8 de 
los 10 centros de salud pertene-
cientes al departamento presen-

tan una menor tasa de quejas que 
el año pasado. 
  En cuanto a los agradecimientos 
de los usuarios, son los centros de 
salud de Chiva, Buñol, Mislata y 
Aldaia los que cuentan con mayor 
nivel de gratitud hacia los profe-
sionales y la atención recibida. 
Además, 9 de los 10 centros pre-
sentan mejores tasas que en 2019, 
lo que significa que el número de 
personas que se muestran satis-
fechas por la atención recibida y 
presentan un agradecimiento es 
mayor ahora que en la prepande-
mia.  
  El doctor Ricardo Trujillo ha re-

saltado “el legado del Hospital con 
la consolidación y madurez del 
centro hospitalario, que se ha con-
vertido en un referente para los 
vecinos del Departamento por la 
calidad asistencial y la promoción 
de la salud que se ha realizado en 
estos años. Un centro comprome-
tido con su comunidad gracias al 
esfuerzo y la implicación de los 
profesionales que trabajan cada 
día para ofrecer una atención per-
sonalizada, humana y de calidad 
centrada en el paciente y aportan-
do su granito de arena para que la 
sanidad valenciana sea más eficaz 
y eficiente”.

El servicio de Urgencias 
ha recibido un 33% menos 
de quejas y ha aumentado 
un 64% el número de 
agradecimientos. En Atención 
Primaria también han bajado 
un 38% el número de quejas 
recibidas respecto al mismo 
periodo de 2022
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Josep Riera,
Candidat a l'Alcaldia

Meliana

Josep per
Meliana

Huit anys de govern de Com-
promís a Meliana han per-
més desplegar un projecte 

de poble amb referències molt 
icòniques, com ara el nou centre 
de dia Anna Lluch, l’obertura del 

palauet de Nolla, el pas inferior del 
carrer València, la rehabilitació del 
CEIP El Crist, la primera comuni-
tat energètica local, l’Anell Verd 
metropolità o la construcció del 
pavelló cobert, entre moltes altres 

actuacions. Gestió d’un grup mu-
nicipal molt compromés amb Me-
liana, coordinat per l’alcalde Josep 
Riera, que ha fet un gran treball de 
planificació, de col·laboració amb 
altres administracions i entitats, i 

amb un grau molt alt d’execució de 
projectes. A pesar de la pandèmia, 
que va exegir una dedicació pràcti-
cament plena i que ha motivat un 
cert retard en alguns actuacions.
   Ara, Compromís busca revalidar 
el govern i l’alcaldia de Josep Rie-
ra incidint en allò que ha marcat 
l’acció de govern, però amb la fi-
nalitat de donar un nou impuls a 
la transformació de Meliana. És a 
dir, la millora dels serveis públics, 
el foment dels sectors econòmics 
locals i l’ocupació, l’acció contra el 
canvi climàtic o potenciar els as-

pectes que fan poble.
   I per fer-ho possible, ja hi ha 
projectes en marxa: el nou centre 
de salut, la millora del CEIP Me-
diterrani, la construcció del clave-
gueram de Roca, una nova fase de 
rehabilitació del palauet, la supres-
sió del pas a nivell de la CV-300 o 
la millora de carrers i avingudes 
importants com ara Aragó, Provi-
dència, Corts Valencianes, Joanot 
Martorell i Constitució. Perquè 
Compromís fem realitat els projec-
tes que plantegem.  Treballem per 
tot el que importa.

ENTREVISTA

Porta dues legislatures al capdavant de 
l’Ajuntament, però l’última especialment 
complicada…
Sí, hem governat en minoria amb tot el que 
això suposa. Ha sigut una legislatura on hi ha 
hagut molt diàleg. Va començar amb partits 
en l’oposició que es negaven a donar suport 
a cap de les propostes que presentàvem des 
del PSPV amb l’única fi d’afeblir-nos, però 
hem sabut reconduir la situació i alguns 
partits s’han anat sumant a les nostres pro-
postes, fins al punt d’aprovar el pressupost 
municipal. En definitiva, el balanç ha sigut 

Paco Gómez: “En els pròxims anys la Generalitat 
invertirà més de 45 milions d’euros a Massamagrell”

CANDIDAT DEL PSPV-PSOE A L’ALCALDIA DE MASSAMAGRELL

positiu, hem complit el 85% del programa 
electoral amb el qual ens presentem fa 4 
anys, i el 15% restant està en vies d’execució 
amb projectes ja aprovats.

Quines mesures de les posades en marxa se 
sent més orgullós?
L’adquisició de la parcel·la per a fer la nova 
llar de jubilats, l’aprovació per part de la Ge-
neralitat Valenciana per a fer una residèn-
cia per a persones amb diversitat funcional 
i centre de dia, i el nou centre de salut. Són 
projectes molt importants per a Massama-
grell que faran millorar la qualitat de vida 
dels nostres veïns. A més, també han sigut 
important les obres de reforma de l’edifici 
que acull el Centre d’Estimulació Primeren-
ca, Conductes Addictives i Associació de la 
Dona.

Alguns d’aqueixos projectes s’han confirmat 
recentment…
El treball de quatre anys és constant i al fi-
nal de la legislatura és quan es recullen els 
fruits. Cal ser realistes, són projectes de gran 
envergadura, que depenen d’altres adminis-
tracions, amb processos de licitació llargs en 
el temps, però l’important és que s’ha acon-
seguit que s’han facen ací, a Massamagrell.

L’ocupació no és competència municipal, 
però en aquests anys s’han realitzat a Mas-
samagrell molts programes d’ocupació? 
Sí, del 2015 al 2022, els anys de govern del 

PSPV a Massamagrell hem portat més de 
10 milions d’euros per a tallers d’ocupació i 
contractacions de diferents tipus. S’han be-
neficiat 2.485 persones. Són dades que ens 
ha passat la Conselleria, i la veritat que es-
tem molt contents amb haver pogut contri-
buir en la millora de l’ocupació. És la nostra 
línia de treball i continuarem apostant per 
això.

Va haver-hi un moment, aquesta legislatura, 
complicat per l’assegurança dels bous per a 
les festes dels municipis, quina valoració fa?
Va ser lamentable com tots els partits, no-
més pel fet de perjudicar l’equip de govern, 
es van posicionar en contra dels bous i de les 
nostres tradicions. Com saps, hi havia una li-
mitació quant a l’assegurança dels festejos. 
Les penyes van vindre a l’Ajuntament a de-
manar ajuda i això és el que vam fer des del 
govern, ajudar i buscar solucions. Portem al 
ple una moció perquè els altres partits es po-
sicionaren i no van voler ni votar-la. Aconse-
guim més de 100 voluntaris, es va fer la festa, 
es va mantindre la tradició, la seguretat va 
ser màxima i hui dia som exemple en molts 
llocs per la gestió que entre tots vam fer.

Es presenta a les eleccions, Qui li acompan-
ya en la llista?
La llista està formada per gent que repre-
senta al poble. Mantenim l’actual govern i 
sumem gent nova del món del bou, de les 
falles, de les associacions o del teixit comer-

cial.

Quines són les principals propostes del seu 
programa? 
Aquesta legislatura hem aconseguit 45 mi-
lions d’euros de la Generalitat Valenciana 
per a Massamagrell que es destinaran a la 
realització del nou centre de salut, la resi-
dència, les obres de millora en el CEIP Verge 
de Rosario i Bisbe Amigó, la rehabilitació de 
l’estació del metro o la supressió d’un pas a 
nivell. Continuarem treballant per a conti-
nuar aconseguint atraure inversió al munici-
pi. També ara és el moment de fer seguiment 
a totes aqueixes obres perquè es realitzen 
segons els terminis previstos, i l’Ajuntament 
ha d’estar pendent d’això. A nivell muni-
cipal, des de l’Ajuntament volem posar en 
marxa la nova llar del jubilat, continuar amb 
l’adequació de les voreres, continuarem 
congelant els impostos i posarem en marxa 
noves iniciatives per a fer costat al comerç 
local.

I en el barri?
Des del PSPV també hem fet un programa 
específic per al barri. Si tornem a governar 
posarem un caixer automàtic, rehabilitarem 
l’església perquè es convertisca en biblioteca 
i seguirem amb la millora dels carrers.

Aconseguir la majoria absoluta és compli-
cat, amb qui estaria disposat a pactar?
Volem governar per a la majoria, i hem tre-
ballat molt dur aquests quatre anys per a 
això. També et dic, les relacions amb l’altre 
partit d’esquerres han millorat en els últims 
anys. L’important és fer un govern estable 
d’esquerres, encara que en la meua ment 
està aconseguir la majoria absoluta amb el 
PSPV. Hem aconseguit moltes coses per a 
Massamagrell i el 28 de maig els veïns i veï-
nes ens diran.

Per tot el que importa, 
un nou impuls a Meliana

Compromís Meliana
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Fran López, alcalde de Rafelbunyol: 
“Queremos seguir trabajando por 
nuestro pueblo”

En 2015, con tan sólo 24 años, 
Fran López se convirtió en el 
tercer alcalde democrático 

de Rafelbunyol y en el primero pro-
gresista. Cuatro años más tarde, en 
2019, consiguió que más de la mitad 
de los votantes se decantase por su 
proyecto, obteniendo la mayoría ab-
soluta. 
    Ahora, a las puertas de unas nuevas 
elecciones, él y su equipo confían en 
que las vecinas y vecinos renueven 
la confianza depositada e, incluso, 
aspiran a reforzar su mayoría en el 
consistorio. 
    La razón de la ilusión y el entusias-
mo socialista radica en que «la ma-
yoría de ciudadanos y ciudadanas 
saben que Rafelbunyol es hoy un 
pueblo mejor de lo que era cuando 
entramos», afirma. Dicha creencia 
nace de algunos de los grandes pro-
yectos conseguidos durante estos 
ocho años de gobierno, entre los 
que destacan la construcción del 
nuevo CEIP Els Germanells; el sa-
neamiento de las cuentas del con-
sistorio con la reducción de más 
de 6 millones de euros de deuda; la 
apuesta por las políticas sociales; el 
apoyo al pequeño comercio y al te-
jido asociativo cultural y deportivo; 

el más de millón y medio de euros 
invertidos en programas de empleo, 
dando oportunidades a 225 perso-
nas; el millón de euros invertidos en 
mejorar el Área Industrial; la mejora 
de las calles, parques y jardines del 
municipio; el desarrollo de las po-
líticas de juventud y personas ma-
yores; o haber conseguido que el 
Ayuntamiento sea una institución 
transparente, accesible y abierta a la 
ciudadanía, «donde los vecinos y ve-
cinas pueden acudir cuando tienen 
un problema». 
  «Sabemos que Rafelbunyol es hoy 
un pueblo mejor, pero no nos con-
formamos», admite. «Queremos 
que Rafelbunyol siga siendo un 
pueblo que ayude a quien más lo 
necesite para que nadie quede atrás, 
defienda sus servicios públicos y 
atraiga nuevas empresas». Por ello, 
en su Programa de Gobierno 2023-
2027, contempla propuestas como 
la construcción del nuevo CEIP 
Verge del Miracle, el nuevo Centro 
de Salud y el futuro Centro de Día; 
la inversión de otros dos millones 
de euros en programas de empleo; 
mejorar los espacios e instalaciones 
públicas, haciendo que sus barrios 
sean más verdes, amables y acoge-
dores, invirtiendo más de 3’2 millo-

nes de euros en la rehabilitación y 
regeneración del barrio de Sant Pere 
y más de 1’5 millones de euros en la 
rehumanización y renaturalización 
de los barrios del Pla y el Pilar; am-
pliar los servicios de conciliación 
durante las vacaciones escolares; o 
mejorar las actividades para la gente 
joven y los más mayores, entre mu-
chas otras. 

Campaña
«Nuestro lema de campaña, “Amunt 
Rafelbunyol”, refleja que este es un 
proyecto inclusivo, plural y diverso. 
Lo único que nos importa es seguir 
mejorando las condiciones de vida 
de nuestra gente, y eso es algo que 
compartimos todas y todos quienes 
estamos orgullosos de ser de este 
pueblo», afirma el primer edil. Por 
ello, López considera que «este es el 
único proyecto y equipo con los que 
la gente puede sentirse representa-
do sin importar quién sea, de dónde 
venga o lo que piense».  
  De esta manera, el alcalde y su 
equipo encaran las elecciones con 
buenas sensaciones y un único pro-
pósito: «hacer que Rafelbunyol deje 
de ser “final de trajecte” para con-
vertirse en el inicio de miles de nue-
vas oportunidades». 

Redacció

ENTREVISTA

Cristina Mora: “Quiero que mis vecinos y vecinas 
tengan todo lo que necesitan para desarrollar su 

proyecto de vida en Quart de Poblet” 

CANDITADA DEL PSPV-PSOE A LA ALCALDÍA DE QUART DE POBLET

Después de 12 años como concejala de Igual-
dad, Cultura y Patrimonio Cristina Mora opta 
a la alcaldía de Quart de Poblet por el PSPV-
PSOE. La candidata socialista explica en esta 
entrevista con El Meridiano los principales ejes 
de su programa electoral.
¿Cuáles son sus propuestas para Quart de Po-
blet si gana las elecciones municipales del 28 
de mayo?
Tenemos un programa electoral muy ilusio-
nante para Quart de Poblet que se basa en 
cuatro ejes: las personas y los colectivos, la 
cultura y el patrimonio, la economía local y el 
desarrollo urbano y el medio ambiente. Nues-
tras propuestas parten de la consolidación de 
un proyecto de éxito, del que he tenido el honor 
de formar parte durante 3 legislaturas. Por tan-
to mantendremos todas esas medidas que han 
mejorado la calidad de vida de la ciudadanía y 
pondremos en marcha otras que respondan a 
sus demandas actuales.

¿Qué proyectos se marca para el eje de desa-
rrollo urbano?
El desarrollo sostenible es el reto de las ciuda-
des del siglo XXI y en Quart de Poblet hemos 
sido pioneros en el despliegue de la EDUSI, 
por lo que nuestras propuestas ahondan en esa 

línea. Nuestro proyecto más importante es el 
desarrollo del nuevo barrio de Molí d’Animeta, 
en el que el 50% de las viviendas que se cons-
truyan serán de protección oficial, que es más 
de lo que marca la ley porque sabemos que el 
acceso a la vivienda es actualmente un proble-
ma generalizado, sobre todo para las personas 
y familias jóvenes. Este barrio también contará 
con un colegio, un instituto, un nuevo centro 
ocupacional y centro de día para personas con 
discapacidad, y 74.000 metros cuadrados de 
zonas verdes. 

En materia económica, ¿qué propone para 
suavizar la crisis del empleo y las constantes 
subidas de precios?
Desde el Ayuntamiento de Quart de Poblet 
hemos impulsado programas de empleo y 
formación remunerada que han beneficiado 
a cientos de personas en la última legislatura. 
Nuestra intención es llegar a más gente y am-
pliar las áreas en las que se pueden formar, 
incorporando especialidades relacionadas con 
la transición energética y el cuidado del medio 
ambiente. Y para reactivar la economía local, 
reeditaremos medidas que han funcionado 
muy bien como las tarjetas CQ+, que duplican 
el gasto realizado en comercios de nuestro mu-

nicipio, y facilidades para el aplazamiento de 
las tasas.

¿Qué otras medidas plantea a favor de las fami-
lias y las personas?
Nuestro programa tiene entre sus objetivos que 
nuestros vecinos y vecinas puedan desarrollar 
su proyecto de vida aquí con todo lo que ne-
cesitan. Somos el séptimo municipio español 
que más invierte por habitante, y vamos a se-
guir aumentando esa inversión pública para no 
dejar a nadie atrás. Este año hemos aprobado 
más medidas de conciliación gratuitas para las 
familias incluso para la etapa de secundaria, lo 
que nadie más hace. Mi intención es llegar a to-
das las etapas, y por eso vamos a intensificar el 
acompañamiento a las familias durante todo el 
proceso educativo.

¿Cuáles son sus propuestas en materia de cul-
tura?
Quart de Poblet es un municipio con una rica 
oferta cultural y con festivales consolidados, 
como el Qlick de fotografía o Quartmetratges, 
y vamos a trabajar por ampliarla con medidas 
como un Festival Familiar. 
  También tenemos unas tradiciones que enri-
quecen nuestro patrimonio cultural: hace solo 
unos días que la Passejà de San Onofre, que 
cumple ahora 300 años, ha sido declarada Fies-
ta de Interés Turístico Autonómico por la Ge-
neralitat Valenciana, lo que es un gran motivo 
de celebración y demuestra que, durante este 
tiempo, se han hecho las cosas bien desde el 
Ayuntamiento.



ESPECIAL ELECCIONS26 EL MERIDIANO L’HORTA   
MAIG

2023   

ENTREVISTA

Renovació Política de Rafelbunyol es un parti-
do nuevo, ¿cómo se definen ideológicamente?
Renovació es un partido que se formo hace 
unos diez años, la gente de Renovació siempre 
hemos sido de ideología centro derecha, pero 
sobre todo y ante todo, un partido Valencia-
nista que defiende nuestra tierra, cultura, cos-
tumbres, tradiciones y nuestras señas de iden-
tidad como es la  lengua, el valenciano, pero la 
lengua de la RACV Real Academia de Cultura 
Valenciana, también conocida como la de las 
Normas del Puig y no la catalanizada AVL.  

Se presenta como candidato a la alcaldía, de-
trás cuenta con una lista compuesta por veci-
nos de la población, ¿Quiénes le acompañan?
Así es, me presento como candidato a la alcal-
día en las próximas elecciones con mucha ilu-
sión, con muchas ganas de darle a Rafelbunyol 
un gobierno dirigido por gente de pueblo para 
el pueblo y por el pueblo. Mi incursión en la 
política viene de muchísimo tiempo atrás, ya 

en el año 1985 era socio de Lo Rat Penat y he 
pasado por varios partidos siempre de tinte 
valencianista conforme se iban extinguiendo 
para dar paso a otros nuevos. Soy nacido en 
Alboraya pero me siento de Rafelbunyol de 
adopción, mi familia, mi mujer y mi hija nos 
vinimos  a vivir aquí hace ya dieciocho años 
y la familia de mi mujer también son vecinos 
del pueblo desde hace muchos años atrás. Soy 
extrovertido aunque no lo parezca, me gusta la 
proximidad, el tu a tu, la cercanía con la gente, 
el dialogo, la conversación, me ofrezco siempre 
para ayudar a la gente en todo lo que pueda, en 
definitiva, me considero una persona humilde 
y de pueblo.  
  Renovació Política de Rafelbunyol la forma-
mos todos vecinos y nativos del pueblo, con 
una diversidad tanto en edades como en di-
ferentes sectores profesionales pero ante todo 
por un grupo de compañeros que el consenso 
y el respeto es y ha sido nuestro estandarte. 
Gente joven, gente menos joven pero todos 
estamos dispuestos a darlo todo por Rafelbun-

Alfonso Grande: “Nuestro gobierno estará basado en el 
sentido común, gobernar por y para todos los vecinos sin 

ningún tipo de distinción”

CANDIDATO A LA ALCALDÍA DE RAFELBUNYOL POR ‘RENOVACIÓ POLÍTICA DE RAFELBUNYOL’

Redacción

yol, hasta nuestros dos eslóganes electorales lo 
dicen todo, “Sempre caminant junts” y “ Gent 
com tu, orgullosos de Rafelbunyol”. 

En un momento en el que el bipartidismo vuel-
ve a estar presente. ¿por qué es necesario un 
partido con tinte local?
Con el bipartidismo es complicado gobernar, 
pues siempre existen conflictos de intereses y 
pugnas internas que al fin y al cabo los vecinos 
siempre son los perjudicados. Un partido de 
carácter local es siempre lo mas beneficioso 
para dirigir un Ayuntamiento pues tomamos 
nuestras propias decisiones y con esto quiero 
decir que sin que nadie desde Valencia o Ma-
drid nos tenga que marcar la pauta de  como 
hacer las cosas o incluso de imponer las candi-
datas como a otros partidos se la han impuesto. 

Las mayorías absolutas son complicadas, ¿us-
ted con quien estaría dispuesto a pactar para 
formar gobierno?
Son complicadas pero no imposible, nosotros 
lo que queremos es gobernar y las urnas serán 
las que decidan y llegado el caso lo consensua-
remos como siempre hemos hecho y seguro 
que decidimos lo que sea mejor para los veci-
nos de Rafelbunyol que al fin y al cabo son los 
que habrán depositado la confianza en nuestro 
partido.

¿Cuáles son las principales líneas de su pro-
grama electoral?
La base de nuestro gobierno estará basado en 
el sentido común, gobernar por y para todos 
los vecinos sin ningún tipo de distinción, por 
ejemplo, no echaríamos del padrón municipal  
a un vecino nacido en el pueblo, con propie-
dades en el pueblo, que paga esos impuestos 
en el pueblo por el mero echo de no vivir en el 
pueblo, como ha sucedido recientemente, pero 
claro, es un compañero de Renovacio y un voto 
menos, no ?. O que ciento sesenta y ocho veci-
nos decidan en que gastar 75.000€ en unos pre-
supuestos participativos, cuando somos nueve 
mil y pico vecinos. Lógicamente habrá que ha-
cer sendas auditorias tanto en Ayuntamiento 
como en la Residencia de mayores, tenemos 
que saber a ciencia cierta como están las cuen-
tas municipales, que al fin y al cabo es el dinero 
que todos los vecinos aportan con sus impues-
tos para que sean gastados equitativamente 
y en pro de un bienestar general, e incluimos 
la Residencia por que desde que gobierna el 
PSOE en mayoría absoluta todo el consejo de 
administración esta formado por concejales y 
gente afín, cuando siempre el anterior alcalde 
aun teniendo la mayoría de voto durante trein-
ta y seis años, incluía a un representante de 
cada partido. 
  El pueblo hay que adecentarlo, esta sucio, de-
teriorado, tiene un aspecto de abandono, como 
jamás había estado, pues los grafitis invaden el 
pueblo y cuyo estado se debe al actual gobier-
no, fomentando en grafiti callejero con talleres 
a los jóvenes de técnicas grafiteras, siendo que 
por ley el grafiti esta considerado como vanda-
lismo.
  Se asfaltarán todas las calles del pueblo, no 

como ahora que a cuatro días de las eleccio-
nes se hace un asfaltado selectivo, es decir, las 
calles más vistas dejando en el olvido el resto. 
Se bajarán impuestos e incluso algunos serán 
anulados. Se bajarán los sueldos políticos en 
detrimento de contratar a gente del pueblo se-
gún se precise. 
  Se implantará un Rafelbunyol Verde, plantan-
do arboles. Se instalarán placas fotovoltaicas 
en todos los edificios municipales para fomen-
tar el ahorro y de la energía sobrante asumir 
parte del alumbrado publico. Y por ultimo te-
nemos una sorpresa que aliviara y mejorara el 
bienestar de muchos vecinos pero sobre todo 
jóvenes, una pequeña pista, acceso a vivienda 
económica y pisos tutelados para mujeres que 
han sufrido violencia de genero.

¿Qué propuestas tiene para potenciar el co-
mercio local y el polígono industrial?
Como ya he dicho, hay que hacer un esfuerzo 
en el asunto impuestos, mantener constantes 
reuniones y atender de verdad sus reivindica-
ciones pues nada mejor que ellos saben que y 
como beneficiar el duro día a día que se esta 
viviendo.

¿Qué políticas proponen para las personas 
mayores de Rafelbunyol?
Sobre todo que se sientan atendidas en todos 
los aspectos cotidianos,  se implantara un ser-
vicio exclusivo y personalizado que atienda 
todas sus necesidades, desde hacer acompa-
ñamientos, atender sus compras del día a día, 
ir a los bancos junto a ellos, tramites, gestiones, 
entretenimiento, en definitiva todo lo que ne-
cesiten para hacerles una vida mas fácil  pero 
sobre todo que no se sientan abandonados.

¿Y para los jóvenes?
Hay que escucharles, darles diversidad de ac-
tividades, socializar, fomentar los principios y 
valores que se están olvidando, hacerles par-
ticipes  en nuestras fiestas, tradiciones, inte-
ractuar con los jóvenes de otros pueblos, pero 
sobre todo despertar el interés de todos y cada 
uno de ellos en que el Ayuntamiento esta por 
la Juventud. 

Si accede al gobierno, ¿Cuál es la primera me-
dida que pondría en marcha?
En primer lugar, se agradecería la confianza 
depositada en Renovació y prometer a los ve-
cinos que lo vamos a dar todo por Rafelbunyol. 
Al respecto de la primera medida a tomar en-
tiendo que habrá que situarse en los muchos 
cambios administrativos, burocráticos y eco-
nómicos que se requieren, en definitiva, si-
tuarnos en la realidad municipal, pero lo que si 
urge es el adecentar la imagen del pueblo calle 
por calle. 

¿Cómo se imagina el Rafelbunyol del futuro?
Un Rafelbunyol en el que prevalece la sociali-
zación, el ocio, el disfrute entre vecinos, un Ra-
felbunyol limpio sin carencias arquitectónicas, 
un trato de igual por igual, sin distinciones, en 
definitiva, un pueblo al que cualquiera que nos 
visitase quiera vivir. 



SEGURIDAD SOCIAL, DESPISTAOS, EL DILUVI O BOMBAI, SÓN ALGUNS DELS 
NOMS MÉS DESTACATS D’AQUESTA EDICIÓ

Torrent celebra el 20è 
aniversari del Festival Rockejat

El Festival Rockejat torna a 
l’Àgora de Parc Central, els 
dies 14 i 15 de juliol, amb 

una edició carregada de la mi-
llor música per a commemorar 
el seu 20è aniversari. Així ho ha 
anunciat el regidor de Festes, José 
Pascual Martínez, durant l’acte 
de presentació del festival cele-
brat aquest matí a la sala cívica de 
l’Antic Mercat, en el qual també 
han participat els artistes convi-
dats: “com és habitual, el cartell 

combina noms reconeguts en el 
panorama nacional amb talents 
emergents o ja consolidats en 
l’àmbit local, oferint al públic un 
festival transversal amb estils per 
a tots els gustos i entrada gratuïta, 
de manera que tots i totes puguen 
gaudir de la música i la festa.”

D’aquesta manera, el pròxim 14 
de juliol s’inaugurarà el festival 
amb l’actuació de Bombai, un dels 
grans grups amb major projecció 
del país; El Diluvi, grup alacan-
tí de folk modern que combina 

diversos estils com la rumba, la 
cúmbia o el reggae; i els grups lo-
cals Entre Pitos y Flautas, Turbo 
Dildos i PMK, que repeteix des-
prés d’actuar en l’anterior edició.

L’endemà arribarà el torn de Se-
guridad Social, la mítica banda 
espanyola que celebrarà el seu 
40a aniversari coincidint amb la 
XX edició del Rockejat; Despis-
taos, banda d’èxit consolidat en el 
territori nacional; i els locals Tigre, 
Horizon 13 i jamás y los Forajidos, 
que també repeteix presència en 

Redacció

El ‘Pla 200.000’ continua 
renovant els carrers de 
Torrent

L’Ajuntament de Torrent 
continua renovant la ciu-
tat amb el ‘Pla de Foment 

d’Infraestructures Cíviques Urba-
nes i Sostenibles (FICUS)’. Aques-
ta setmana els equips de treball 
han estès les actuacions del ‘Pla 
200.000’ a altres punts de la ciu-
tat, iniciant les labors de fresat i 
asfaltat als carrers Albéniz, Maes-
tro Granados, Alberca, Baladre, 
Eduardo Dato, Santa Gemma, 

Juan de Juanes, Pintor Sorolla o 
Almirall Cadarso, entre altres.
  Aquestes intervencions se sumen 
a les realitzades el mes d’abril 
passat als carrers Benemèrita 
Guàrdia Civil Navas de Tolosa, 
Cànters, Montgó o Manuel Aznar, 
computant un total d’al voltant de 
180.000km de vies ja renovades en 
tot el municipi. En aquest aspecte, 
el consistori torrentí preveu am-
pliar les actuacions del pla, de ma-
nera que finalment se superen els 
200.000 km inicialment projectats.

Redacció

COMARCA 27EL MERIDIANO L’HORTA   MAIG
2023  

Presentació amb els grups



El periòdic El Meridiano 
ha celebrat la seua tercera 
escapada comarcal. Una 

iniciativa del periòdic El Meri-
diano l’Horta que ha posat en 
marxa per a celebrar el seu desé 
aniversari i que compta amb la 
col·laboració d’À Punt i Caixa 
Popular per al desenvolupa-
ment. En aquesta ocasió, lectors 
i lectores de Torrent han visitat el 
Monestir del Puig i el museu de 
la impremta.

Més de 60 veïns i veïnes de To-
rrent, de l’Escola d’Adults, s’han 
desplaçat fins al municipi de 
l’Horta Nord del Puig per a co-
néixer més a prop la història 
d’aquesta població i el seu Mo-
nestir.

A més, la visita ha comptat amb la 
presència de Julio Badenes, his-
toriador i cronista del municipi, 
qui els ha explicat la importàn-
cia que va tindre l’enclavament 
del Puig en la recuperació de Va-
lència per part de Jaume I.

La batalla del Puig de Santa Ma-
ría va ser un enfrontament armat 
que va tindre lloc l’any 1237 al 
Puig, entre tropes de la Corona 
d’Aragó i de la Taifa de València 
durant la campanya per a con-
quistar la ciutat de València per 
part de Jaume I d’Aragó.

Durant aquest procés el castell 
de Jaume I, situat a la muntanya 
de la Patà va ser crucial. Badenes 
va explicar que “tot valencià ha 
de vindre al Puig per la impor-
tància històrica que va tindre, ja 
que va ser crucial per a la con-

ELS LECTORS DELS MUNICIPIS DE L’HORTA NORD RECORRERÁN ELS 
ESPAIS MÉS CARACTERÍSTICS DE L’HORTA SUD, I VICEVERSA

Veïns de Torrent visiten 
El Puig amb motiu de 
la tercera escapada 
comarcal El Meridiano

Redacció

Veïns de Torrent van acudir a la tercera escapada comarcal El Meridiano

Els assistents van visitar el Monestir El Monestir té nombroses obres pictòriques
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questa a la ciutat de València”.

A més, els lectors van poder tam-
bé veure les diferents estades 
del Monestir com: la residència 
oficial de les seues Majestats 
els Reis d’Espanya a València, 
l’Església d’estil gòtic primitiu 
que conserva elements de la 
decoració neoclàssica en algu-
na de les seues capelles, la gran 
col·lecció de quadres de l’Escola 
Valenciana del segle XVIII entre 
els quals es troben els frescos del 
Cambril de la Verge o el sepulcre 
de Bernat Guillem d’Entença, 
gòtic, realitzat en marbre i ala-
bastre policromat.

El Monestir és també seu del 
Museu Nacional de la Impremta 
i l’obra gràfica. Compta amb una 
col·lecció de grans facsímils i 
d’una còpia exacta de la impre-

mta de Gutenberg, que també 
van poder conéixer els veïns i 
veïnes de Torrent.

Un total de 8 escapades 
al llarg de l’any

El periòdic El Meridiano com-
pleix 10 anys i vol celebrar el 
desé aniversari d’una forma molt 
especial: amb els lectors i lecto-
res que cada dia s’informen, a 
través dels diferents canals de El 
Meridiano. L’equip del periòdic 
creu que la millor manera de fer-
ho és vertebrant la comarca i po-
sant en valor allò que tenen les 
poblacions de l’Horta.

Per això, celebrem el desé ani-
versari amb les ‘Escapades co-

marcals’. Intercanvis comarcals 
entre veïns de l’Horta Nord i de 
l’Horta Sud. Per a això, porten als 
lectors dels municipis de l’Horta 
Nord a recórrer els espais més 
característics de l’Horta Sud, i 
viceversa.

Aquestes escapades de 4 hores 
de duració són gratuïtes. Es re-
alitzaran al llarg de tot l’any un 
total de 8 escapades.

Com anar a les escapades?

Les escapades són totalment 
gratuïtes per als lectors i lectores 
de El Meridiano. 

Tenen una duració de 4 hores.  
Un autobús recull als assistents 

en les poblacions i els porta al 
lloc de destinació sempre acom-
panyats per dues guies turísti-
ques que explicaran tot el que 
veuran. 

A més, es facilitarà una bos-
sa viatgera amb informació 
d’interés.

Les persones interessades 
a realitzar les Escapades 
hauran de posar-se 
en contacte a través 
del mail:

aniversario@elmeridiano.es

Fins a completar places.

Amb la col·laboració de:

Julio Badenes, cronista i historiador del Puig, va acudir a explicar als assistents la importància que va tindre el municipi en la conquesta de Jaume I a València Monestir del Puig

Els assistents també van visitar el Museu de la ImpremtaEsglésia
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El Puig rebrà 2 
milions d’euros de la 
UE per a impulsar 
els seus projectes 

turístics sostenibles
ENTRE LES ACTUACIONS A EXECUTAR DESTACA LA 
IL·LUMINACIÓ ARTÍSTICA DEL MONESTIR DE SANTA 

MARÍA DEL PUIG, SOTA CRITERIS D’EFICIÈNCIA 
ENERGÈTICA, I L’ADEQUACIÓ DEL CARRIL BICI DE 

CONNEXIÓ NUCLI URBÀ-PLATGES

La localitat del Puig de San-
ta Maria rebrà un total de 
2.001.722 milions d’euros 

procedents dels Fons Europeus 
Next Generation durant aquest 
any. Un pressupost emmarcat 
dins de la tercera i última convo-
catòria dels Plans de Sostenibili-
tat Turística en Destí 2021-2023, 
els quals tenen com a objectiu 
impulsar la transformació de les 
destinacions turístiques espan-
yoles cap a la sostenibilitat.

Experiències turístiques
Com a municipi beneficiari, 
El Puig destinarà el pressu-
post a la creació d’un Centre 

d’Interpretació Turística de 
Jaume I, la seua història i llegat 
als valencians; la il·luminació 
artística del Monestir de Santa 
Maria del Puig sota criteris de 
sostenibilitat i eficiència ener-
gètica; l’adequació del carril bici 
de connexió nucli urbà-platges; 
les instal·lació de punts de re-
càrrega de vehicles elèctrics; la 
millora de l’accessibilitat dels 
recursos turístics; l’adequació i 
millora de l’equipament de les 
platges, la posada en valor d’una 
zona de la marjal del Puig per a 
la pràctica del “birdwatching”; 
el desenvolupament d’un pro-
grama de transformació digital 
de les empreses turístiques i un 

pàrquing intel·ligent de serveis 
per a autocaravanes.
  Totes aquestes actuacions ani-
ran dirigides a la millora de la 
competitivitat a través del des-
envolupament d’experiències 
turístiques d’alt valor i enforti-
ment del teixit empresarial turís-
tic, la millora de la digitalització 
dels serveis i productes, l’impuls 
a la sostenibilitat, l’accessibilitat 
i la protecció dels recursos.  
També implica a la consolidació 
de la sensibilització ambiental i 
turística del destí i l’optimització 
de la seua promoció i comercia-
lització.
  El Pla de Sostenibilitat Turís-
tica en Destí del Puig de Santa 

Maria suposarà un gran impuls 
a la competitivitat de la pobla-
ció del Puig de Santa Maria, la 
implantació de noves empreses, 
la creació de llocs de treball, la 
transformació digital de les em-
preses locals i la millora del po-
sicionament del Puig com a des-
tinació turística de la Comunitat 
Valenciana.

Ministeri
La notícia es va donar a conéixer 
en la Conferència Sectorial de 
Turisme celebrada en la seu del 
Ministeri d’Indústria, Comerç i 
Turisme i presidida pel ministre 
Héctor Gómez on es va aprovar 
el projectes.

Redacció

El Pla de Sostenibilitat 
Turística en Destí 
del Puig de Santa 
Maria suposarà un 
gran impuls a la 
competitivitat de 
la població amb la 
implantació de noves 
empreses, la creació 
de llocs de treball i la 
transformació digital

Monestir del Puig

A més del patrimoni històric i cultural, El Puig compta amb més de 4km de platges
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L’alcade de La Pobla de Far-
nals, Enric Palanca, ha ce-
lebrat que els jutjats hagen 

fallat en favor dels interessos muni-
cipals. Ja que «es resol l´adquisició 
d´uns terrenys esportius per valor 
de 41.891 euros, en comptes dels 
2.665.104 que reclamava la mer-
cantil Marcomar».
  Els terrenys del poliesportiu que 
de forma provisional estan ocu-
pats per l´antiga gespa artificial 
del camp de futbol, eren en reali-
tat part d´un PAI aprovat en 2007. 
En 2008 es va signar un conveni 
amb l´entitat promotora pel qual 

l´ajuntament podia fer servir i pe-
rimetrar mentres no s´executara el 
PAI. Aleshores, es va tancar el te-
rreny i es va adjuntar a l´espai exis-
tent del poliesportiu.
  En 2016 la mercantil va desistir 
de la urbanització de la zona i es 
va aprovar al plenari. No obstant, 
com que l´ajuntament havia dis-
posat dels terrenys (encara que 
en 2008 només era un solar sense 
cap ús previst) se li va reclamar 
l´expropiació.
  Palanca ha ressaltat que «el des-
encontre fonamental va ser el preu 
que cada part demanava». Per a 

Marcomar el preu dels terrenys ha-
via de ser a raó de la seua naturale-
sa urbana i per a l´ajuntament, rús-
tica, perquè no s´ha urbanitzat. «La 
diferència de criteris és notable de 
pagar quaranta mil euros a pagar 
dos milions i mig d´euros va una 
gran diferència que el poble no tin-
drà que pagar vista esta sentència», 
ha manifestat l’alcalde, que s’ha 
mostrat satisfet perque «La Pobla 
de Farnals va deixant feliçment en-
rere els grans contenciosos i la ju-
dicialització de la vida política per 
a tranquilitat del veïnat i les seues 
arques públiques».

L’AJUNTAMENT HA PAGAT 41.891 EUROS, EN COMPTE DELS 2.665.104 QUE 
RECLAMAVA LA MERCANTIL MARCOMAR

La justícia falla en favor de 
l’Ajuntament de La Pobla de Farnals 

en el valor de l’adquisició d’uns 
terrenys esportius

Terrenys afectats

Puçol i La Pobla de Farnals 
aconsegueixen bandera blava 
La Comunitat Valenciana continua 
sent en 2023 l’autonomia que més 
banderes blaves ostenta, amb un to-
tal de 153, per damunt d’Andalusia, 
amb 148, a pesar que perd 5 bande-
res des de l’any passat.
  Així es desprén de llistat total de 
les 729 banderes blaves que lluiran 
en les costes d’Espanya que ha fet 
públic l’Associació d’Educació Am-

biental i del Consumidor (Adeac).
  En la Comunitat Valenciana, el to-
tal de banderes blaves en platges, 
ports i embarcacions turístiques 
és de 153, 135 d’elles en platges, 
18 en ports i cap en la modalitat 
d’embarcació turística. A la comar-
ca han tornat a revalideu aquesta 
distinció la platja Nord de La Pobla 
de Farnals i la platja de Puçol.

Platja Nord de La Pobla de Farnals

La Generalitat adjudica les 
obres de la passarel·la de 
ciclovianants sobre la V-21 

La Conselleria de Política Te-
rritorial, Obres Públiques i 
Mobilitat ha adjudicat per 

més de 2,6 milions d’euros les 
obres per a la construcció d’una 
passarel·la per a ciclistes i vianants 
sobre la V-21 que unirà de manera 
sostenible el nucli urbà de Pobla de 
Farnals amb la urbanització de la 
platja.
  Aquesta passarel·la donarà con-
tinuïtat a l’eix ciclopeatonal que 
transcorre pel Camí a la Mar, des 
del nucli urbà principal de la lo-
calitat fins a l’autovia i que resol el 
pas sobre la línia ferroviària estatal 
València-Tarragona mitjançant una 
altra passarel·la. D’aquesta manera 
es prolongarà aquest itinerari fins a 
la platja de la Pobla de Farnals.
  La passarel·la que es construirà és 
una estructura metàl·lica de 68,50 
m de longitud total situada sobre 
l’autovia, amb una geometria ti-
pus arquege, està dividida en dos, 
i compta a més amb sengles ram-

pes. L’ample útil de la plataforma 
al llarg de tota l’estructura és de 4 
m, la qual cosa permetrà una con-
vivència adequada entre vianants i 
ciclistes.
  En el costat oest de la V-21, la ram-
pa de la passarel·la es prolonga 
com a plataforma fins a connectar 
amb el final del vial ciclopeatonal. 
En el costat aquest de la V-21 la 
rampa connecta amb un vial simi-
lar al tram oest fins a enllaçar en la 
vorera del vial existent del carrer 
Lepant, ja en el nucli urbà de la pla-
tja. Al llarg de tot el vial i en tots dos 
costats es plantarà una alineació 
d’espècies arbòries. En la zona an-
nexa entre el camí de servei i el vial 
es plantaran espècies arbustives i 
es col·locarà una capa de 5 cm de 
grava decorativa.

Europa
Aquesta actuació és finançada per 
la Unió Europea-NextGeneratio-
nEU, a través del Pla de Recupera-
ció, Transformació i Resiliència.

Redacció

Camí fins a la passarel·la
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